
Iz plana sozda za letošnje leto
Delavski svet je planski dokumet sozda sprejel na zasedanju 29. 

decembra lani. S planom za leto 1989 je poleg splošne naloge - 
usmeritev v tržno poslovanje in gospodarjenje, članicam sozda na
loženo tudi nekaj zadev, ki v medsebojnih odnosih v sozdu pome
nijo čvrsto obveznost za uresničevanje skupne poslovne politike. 
Te obveznosti zadevajo predvsem združevanje sredstev iz razli
čnih virov in za različne namene, na področju blagovnega prometa 
pa nalagajo tako poslovno ravnanje, ki bo okrepilo interne blago
vne tokove.

Planski akt sozda je doku
ment, s katerega vsebino se le 
redkokdaj seznani večji krog de
lavcev, čeprav je to akt, za kate
rega je določena tudi javna 
obravnava v temeljnih in delovnih 
organizacijah. Kakšen krog de
lavcev in kmetov ta javna obrav
nava zajame, je v veliki meri odvi

sno od tozdovskih ureditev. Iz
kušnje pa nam kažejo, da je 
obravnava v veliki meri omejena 
na krog strokovnih in poslovod
nih delavcev ter eventuelno seže 
do ravni delavskih svetov tozdov 
in delovnih organizacij. Jedro te
ga sestavka ni v razpravljanu o 
‘krogu ljudi, ki je s planom sežna-

Prehodno po starem
Poslovodni odbor se je na eni svojih sej ukvarjal s proble

mom, kaj in kako urediti delovanje samoupravnih In poslo
vodnih organov sozda v prehodnem 1989 letu. Letos namreč 
vsem poteče mandat. Vsi pripravljalni postopki za volitve in 
imenovanja novih, bi že morali steči, ker so naravnani tako, 
da potekajo istočasno z volitvami organov v temeljnih In de
lovnih organizacijah. Enako velja tudi za organe Mercator- 
- Interne banke.

Poslovodni odbor je sklenil, da bo delavskemu svetu soz
da predlagal:

- sprejem sklepa o podaljšanju njegovega mandata in s 
tem mandata vseh njegovih delovnih teles, notranje arbitraže 
in samoupravne delavske kontrole do konca leta 1989;

- sprejem sklepa o Imenovanju vršilcev dolžnosti članov 
poslovodnega odbora sozd do konca leta 1989.

- sprejem sklepa o roku, do katerega morajo biti pripra
vljeni predlogi temeljnih aktov sestavljenega podjetja. Kot 
optimalen rok je bila omenjana zgodnja jesen.

Ta rešitev je za prehodno obdobje najbolj pametna in ra
cionalna, saj bi bilo v času nastajanja sestavljenega podjetja 
nespametno v enem letu dvakrat poganjati ves volilni stroj, v 
katerem sodeluje nič manj kot 40.000 delavcev in kmetov. V 
tem času se bodo tudi bolj ali manj izkristalizirale organiza
cijske oblike sedanjih članic sozda In zato bi bile volitve or
ganov za sedanjo organiziranost sozda le dvojno delo. Vse 
članice sozda pa bodo morale v skladu s spreminjanjem In 
pravno uveljavitvijo sprememb svoje organiziranosti vseeno 
upoštevati določbe sedaj veljavnega samoupravnega spora
zuma o združitvi v sozd in glede na svoj status podjetja, iz
voliti delegata v delavski svet sozda in člana notranje arbi
traže sozda.

Preprosto: volitev v organe sozda v letošnjem letu ne bo, 
razen v tistih organizacijah, ki bodo spreminjale svojo notra
njo organiziranost in ostale v sestavu sozda.

njen ali ne, jedro je, bralcem 
predstaviti nekatere finančne in 
poslovne opredelitve, ki so jih 
obvezno dolžne spoštovati in 
uresničevati vse članice sozda. 
Poglejmo jih!

Združevanje sredstev
V RAZVOJNI SKLAD
Sredstva v razvojni sklad zdru

žujejo vse članice sozda glede 
na svoj poslovni uspeh v letu 
1988. Združujejo 25 odstotkov 
sredstev za reprodukcijo, ki so 
jih ustvarile v letu 1988. Letna 
obveznost se preračuna na 12 
mesečnih obveznosti, ki se teko
če revalorizirajo glede na stop
njo inflacije oziroma za R, kakor 
temu pravijo finančniki. Plačilo 
tako določene obveznosti zapa
de do vsakega 5. v mesecu. Mer
cator-Interna banka ima pravi
co, da neplačano obveznost čla
nice poravna iz internega računa 
članice. Pri tem pa mora ravnati 
tako, da ne prizadene sposobno
sti članice za njeno tekoče po
slovanje. Sredstva, ki jih članica 
združuje v razvojni sklad se 
obrestujejo po obrestni meri, ki 
jo M —Interna banka določa za 
depozite nad 12 mesecev. Kaj 
bo storila z obrestmi - ali bo z 
njimi povečala svoj delež v raz
vojnem skladu, ali jih namenila za 
druge potrebe, odloči članica sa
ma. Za marsikatero članico pa 
bo dobrodošla takojšnja združi
tev celotne letne obveznosti, saj 
bo z revalorizacijo vloženih sred
stev le pridobivala.

Zanimiv pa je podatek o name
nih razvojnega sklada. Ta sred
stva se bodo uporabljala za za
časno kreditiranje potreb teko
čega poslovanja članic, pred
vsem pa za financiranje naložb 
članic. V letošnjem letu so se 
odprla vrata za naložbe, pri kate
rih je primaren interes članic. Na
ložbe torej, ki so programsko 
usmerjene v upravljalska in last
niška razmerja pri zagotavljanju 
kapitala in delitvi dobička.

V planu je kar 48 članic sozda 
najavilo naložbe v 157 objektov v 
skupni predračunski vrednosti 
skoraj 290.000 milijonov dinarjev. 
Preprost račun pokaže: skoraj 
vsaka tretja organizacija v sozdu 
bo investirala v nekaj več kot tri 
objekte v povprečni vrednosti 
5.542 milijonov dinarjev. Ali, vsa
ka članica sozda bo investirala v

Glasilo delavcev in združenih kmetov sozd 
Mercator - Kmetijstvo Industrija Trgovina
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nekaj več kot en objekt v pov
prečni predračunski vrednosti 
1.848 milijonov dinarjev. Poleg 
teh naložb pa velja omeniti še 
naložbe v manj razvita in nanje 
meječa območja v SR Sloveniji. 
Tudi tu je 25 članic najavilo na
ložbe v 38 objektov v predračun
ski vrednosti skoraj 84.000 mili
jonov dinarjev.

ZA POKRIVANJE IZGUB
Pokrivanje izgub po zaključnih 

računih sodi med solidarnostne 
obveznosti, ki jih članice sozda 
sprejmejo z vstopom v sozd. Po
krivajo pa se le izgube tistim or
ganizacijam, ki so jih "pridelale” 
zaradi objektivnih dejstev in oko
liščin in ki obenem izpolnjujejo 
vse samoupravne obveznosti, ki 
jih prinaša članstvo v sozdu. Iz
gube po zaključnem računu za 
leto 1988 bomo pokrivali s sana
cijskimi posojili, za katera je do
ločena 12 odstotna obrestna me
ra. Vir pa so sredstva, ki bi jih 
morale članice sozda nameniti v 
sklade skupnih rezerv občin in

Nadaljevanje na 2. strani
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Delež združenih sredstev v kmetijskih naložbah
Renata Oberstar

Kmetijske organizacije so izkoristile možnost
Na podlagi Samoupravnega sporazuma o medsebojnih razmerjih 

pri ustvarjanju in delitvi skupnega dohodka in združevanja investi
cijskih sredstev v Mercator - Interni banki, so tudi članice sozda, ki 
se ukvarjajo s kmetijsko dejavnostjo, izkoristile možnost za koriš
čenje teh sredstev za svoje naložbe.

Omenjena sredstva predsta
vljajo skupaj z lastnimi sredstvi 
ter drugimi viri in krediti bank, vir 
financiranja naložb posameznih 
članic sozda. Tudi v kmetijstvu in 
pri kmetijskih članicah sozda so 
ta sredstva omogočila uresniči
tev mnogih načrtovanih naložb 
kot so gradnje in adaptacije farm 
(tako govedorejskih kot prašiče- 
rejskih), obnove nasadov, rekon
strukcije skladišč kmetijskih pri
delkov in repromateriala ter na
bava nove mehanizacije.

V letu 1985 so združena sred
stva sozda predstavljala 15 % 
predračunske vrednosti naložb 
kmetijskih organizacij oziroma 
njihovih investicijskih zahtevkov 
pri M —Interni banki. Glede na 
vsa združena sredstva, ki jih je 
odobraval Poslovni odbor M —In
terne banke, je kmetijstvu pripa
del 13,54 odstotni delež. Pri tem 
omenimo KZ Velike Lašče in re
konstrukcijo našega skladišča 
na Robu, kjer so združena sred
stva predstavljala kar 39 % pred
računske vrednosti oziroma 1,46 
% vseh odobrenih združenih 
sredstev. Center za razmnoževa
nje krompirja tozda Kmetijstvo 
KŽK Gorenjske, pa je dobil 7,34 
% združenih sredstev. V celotni

predračunski vrednosti investici
je pa so ta sredstva predstavljala 
15 %. V tem letu je treba omeniti 
tudi gradnjo prašičerejske farme 
v Krškem, kjer sta bila poleg toz
da Poljedelstvo —meso Agro
kombinata Krško z združenimi 
sredstvi kot sovlagatelji udleženi 
tudi M - Mesna industrija Ljublja
na in M —Nanos, TOZD Tovarna 
mesnih izdelkov.

V letu 1986 je bil velik delež 
kar 26,65 % vseh združenih sred
stev odobren Delovnima skupno- 
stima SOZD in M - Interne banke 
za nakup in dokončanje poslov
nih prostorov. Zato so bili deleži 
v drugih dejavnostih nekaj manj
ši kot prejšnje leto. V kmetijstvu 
je ta delež znašal le 6,02 % vseh 
obravnavanih združenih sredstev 
za leto 1986. Pri tem pa se je de
lež omenjenih sredstev v predra
čunski vrednosti investicij v kme
tijstvo povečal na 24 %.

Omenimo večje naložbe v tej 
dejavnosti v tem letu: KK Sevni
ca, TOZD Proizvodnja gradnja 
Kmetijsko oskrbovalnega centra, 
KŽK Gorenjske, TOK Kooperaci
ja Radovljica novo molzišče na 
farmi Poljče, KZ Krka TOZD 
Brazda dopolnitev opreme v 
mehanični delavnici.

Iz plana sozda 
za letošnje leto
Nadaljevanje s 1. strani 
republike in sredstva poslovnih 
partnerjev sozda.

ZA INTERNE KOMPENZACI
JE

Interne kompenzacije imajo v, 
sozdu že svojo zgodovino. Od 
takrat, ko so bile namenjene za 
pokrivanje razlik v ceni, pred
vsem mesa, do danes, ko prev
zemajo vlogo spodbujevalca rizi
čne izvozne proizvodnje in raz
vojnih ter študijskih programov, 
od katerih pričakujemo dobro 
tržnost. Osnova za združevanje 
sredstev je dohodek, dosežen v 
letu 1989, obveznost za združe
vanje pa znaša 0,1 odstotek tega 
dohodka.

ZA DELOVANJE DELOVNE 
SKUPNOSTI SOZD

Letos bo za zagotavljanje 
sredstev za delo in razvoj delov
ne skupnosti sozda veljalo dru
gačno pravilo. Delavski svet 
sozda je sprejel razvrstitev ob
veznosti članic sozda tako, da 
bo sedem skupin članic za de
lovno skupnost plačevalo raz
lično višino prispevka. Merilo za 
uvrstitev članice v posamezno 
skupino je bilo predvsem, koli
ko in takšnih koristi je članica 
deležna iz naslova skupnega 
opravljanja posameznih in vseh 
poslovnih funkcij, ki se oprav
ljajo na ravni sestavljene orga
nizacije, oziroma v delovni 
skupnosti. Tako bodo tri članice 
plačevale 0,98 odstotka od do
hodka v letu 1989, šest jih bo 
plačevalo 0,93 odstotka, 47 jih 
bo plačevalo 0,88 odstotka, 40 
0,79 odstotka, pet 0,71 odstot
ka, sedem 0,64 odstotka in ena 
0,44 od dohodka leta 1989.

Spremembe v prid internih 
blagovnih tokov

Področje blagovnega prometa 
je med tistimi, za katere je dogo

vorjena skupna poslovna politika 
najbolj zavezujoča. Omenimo 
nekatera skupna, splošnejša iz
hodišča za oblikovanje odnosov 
z dobavitelji v letu 1989. Za to le
to načrtujemo preusmeritev na
bav blaga od individualnih doba
viteljev na skupne partnerje z na
menom, da bomo s koncentraci
jo nabav dosegli ugodnejše po
goje. Za to pa je treba doseči 
večjo poslovno disciplino vseh 
nosilcev komercialnega poslova
nja. Maloprodajne organizacije 
morajo pri proizvajalcih prekiniti 
neposredno nabavo tistega bla
ga, ki ga imajo ali predvidevajo 
interni grosisti v svojem progra
mu. Izjema so le primeri, ko ne
posredna dobava blaga pomeni 
racionalnejše poslovanje. Značil
na je tudi določba, ki zadeva bla
go, označeno s črtno EAN kodo. 
Vse sozdove proizvodne organi
zacije morajo kar najhitreje vse 
svoje izdelke označiti s kodo, pri 
zunanjih dobaviteljih pa bo imelo 
tako označeno blago prednost.

Proizvodnja in trgovina v soz
du

V letu 1989 naj bi v vsej sozdo- 
vi maloprodajni mreži zagotovili 
prisotnost izdelkov industrijskih 
organizacij. Količinska prodaja 
njihovih izdelkov naj bi v primer
javi z letom 1988 porasla. To ve
lja predvsem za tiste izdelke in ti
ste organizacije, katerih izdelki v 
maloprodaji še niso optimalno 
zastopani. Mesno in mlečnopre- 
delovalne organizacije, ki oskr
bujejo regionalno maloprodajno 
in gostinsko mrežo, morajo v le
tu 1989 zagotoviti popestren iz
bor, predvsem z izdelki sozdovih 
organizacij. Za večjo tržnost svo
jih izdelkov morajo proizvodne 
organizacije poskrbeti s sodob
nejšimi metodami trženja, aktiv
nejšo in bolj učinkovito propa-

V letu 1987 in v devetih mese
cih leta 1988 je raslo število čla
nic sozda, ki so predlagale nove 
investicije in potrebe po korišče
nju združenih sredstvih za njiho
vo uresničitev. Delež sredstev, 
namenjenih za kmetijsko dejav
nost je v letu 1987 znašal 15,63 
% in v devetih mesecih leta 1988 
16,21 %. Nekatere večje naložbe 
v letu 1987: KK Sevnica, TOZD 
Proizvodnja —gradnja Kmetijsko 
oskrbovalnega Centra, AK Kr

ško, TOK Kmetijstvo, trgovina, 
storitve — skladišče za repro
dukcijski material, KGZ Sora Žiri 
- sušilnica za les, KZ Metlika, 
TZO Kooperacija — sušilnica za 
žita; in do 30.9.1988: KG Koče
vje, TOZD Govedoreja — preno
va farm Cvišlerji in Livold, KŽK 
Gorenjske, TOK Kooperacija Ra
dovljica - skladišče v nasadu ja
blan.

Za posodobitev kmetijske de
javnosti in zato, da bi kmetijstvo

v sozdu dobilo pravi pomen pri
marne proizvodnje, so kmetijske 
članice za leto 1989 prijavile po
trebe po novih investicijskih vla
ganjih. Ta so vključena v plan in
vesticij za leto 1989.

Za leto 1989 so kmetijske or
ganizacije, ki pokrivajo manj raz
vita območja, del naložb planira
le na teh območjih. Med njimi le 
KZ Stična planira vlaganje sred
stev tudi v razvoj zasebnega 
kmetijstva (hlevi).

Delež združenih sredstev v predračunski vrednosti investicij (%)

1985. 1986 1987 do 30.9.1988

vse članice SOZD M-KIT 25 37 33 28

kmet. članice SOZD M-KIT 15 24 28 27

Delež združenih sredstev kmet. članic SOZD MERCATOR-KIT v vseh 

odobrenih združenih sredstvih v SOZD MERCATOR-KIT (%)

1985 1986 1987 do 30.9.1988

kmet. članice SOZD M-KIT 13,54 6,02 15,63 16,21

gando ter drugimi oblikami ob
veščanja potrošnika.

Trgovina na debelo in drobno 
v sozdu:

S planom so za področje in
ternih blagovnih tokov v sozdu 
določena naslednja načela:

— gostinske in trgovske or
ganizacije na drobno nabavljajo 
blago oziroma posamezne bla
govne skupine izključno pri in
ternih grosistih, če je to blago 
oziroma blagovna skupina v nji
hovem prodajnem programu;

— trgovske organizacije na 
debelo so dolžne maloprodaj
nim organizacijam zagotoviti 
prednost pri ponudbi, oskrbi, 
dobavnih rokih, kakovosti in 
ekonomskih pogojih v primerja
vi z zunanjimi kupci in zunanjimi 
grosisti.

Poslovanje s prehrambenim 
blagom in izdelki dnevne po
trošnje bo na področju nabave 
v letu 1989 v celoti preusmerje
no na interne grosiste, kar po
meni, da bomo prekinili poslo
vanje z nekaterimi lokalnimi ži
vilskimi grosisti in nabavo preu
smerili na notranjega področne
ga grosista. Izjeme so sicer do
pustne, toda tudi pri njih se mo
ra obseg prometa z zunanjim 
grosistom znižati za 20 odsto
tkov glede na obseg prometa v 
preteklem letu. Posebej je dolo
čena izjema za poslovanje s 
svežim sadjem in zelenjavo za 
organizacije v SV Sloveniji. 
Okrepitev internih tokov in 
obrat k internim grosisitom na
laga tudi poslovanje z galane- 
trijskim in tekstilnim blago. V 
globalu naj bi kar 56 odstotkov 
nabav galanterijskega in tekstil
nega blaga opravili pri notranjih 
grosistih. Maloprodajne organi
zacije so dolžne nabavo tovrst
nega blaga pri eksternih grosi
stih znižati za 5 indeksnih točk 
glede na leto 1988. Podobne 
usmeritve veljajo tudi za blago
vno skupino steklo, porcelan, 
keramika, kjer plan sozda nala
ga prekinitev nabav pri zunanjih

grosistih in usmeritev na tozd 
Contal-Steklo. Plan vsebuje 
tudi usmeritve za ostale blago
vne skupine in tudi navaja neka
tere dopustne izjeme.

Za dosego vsega navedene
ga pa ima plan še tole določ
bo :”zagotoviti moramo večji 
vpliv maloprodajnih organizacij 
na prodajni asortima v grosisti
čnih skladiščih, oblikovati komi
sije strokovnih delavcev za do
ločanje optimalnega potrebne
ga asortimaja, uvesti posebne 
naročilnice za interno naroča
nje izdelkov, ki jih izdelujejo 
sozdove organizacije ter uvesti 
posebne evidence za spremlja
nje gibanja prodaje teh izdel
kov. Za poslovanje med trgovi
no na debelo in drobno, mora

mo zagotoviti stimulativne eko
nomske pogoje, ki bodo spobu- 
jali povečanje medsebojnega 
poslovanja.”

O sozdu oziroma sestavlje
nem podjetju v prihodnje, v pla
nu ni dosti rečeno. Čvrstih 
opredelitev so se avtorji zave
stno izogibali, ker je plan nasta
jal, ko so pravni temelji za spre
minjanje gospodarjenja in orga
niziranosti gospodarstva, šele 
zoreli. Opredelitev tega področ
ja lahko pričakujemo s predlogi 
za dopolnitev in spremembo 
plana, verjetno pozno jeseni. S 
tem pa ni rečeno, da do takrat 
ne bo vrelo, kipelo, se kuhalo in 
mešaio. Pa o tem, kar bo tudi 
postalo norma skupnega obna
šanja in življenja, kdaj drugič.
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Ocenjevanje založenosti in izbire
Vesna Bleivveis

Na policah je... na policah ni...
Akcija, ki so jo delavci sektorja za blagovni promet in za indu

strijo v delovni skupnosti sozd, najavili v Informatorju, je stekla. 
Gre za ocenjevanje založenosti Mercatorjevih trgovin z izdelki pro
izvodnih organizacij, ki so prav tako v sestavu sozda. Ocenjevanje 
bo zajelo 55 prodajaln Mercator— Rožnika na ljubljanskem območ
ju.

Razlog za začetek ocenjeva- delki, ki jih izdelujejo naše orga- 
nja založenosti naših trgovin z iz- [ nizacije tiči v ugotovitvi, da je na

Eta, Emba in Oljarica se nad trgovci ne morejo pritožiti - le redkokje ni njihovih izdelkov.

naših policah teh izdelkov v pri
merjavi s konkurenčnimi, vedno 
manj. Še slabše pa je z njihovo 
celovito izbiro.

Namen akcije je spodbuditi 
sodelovanje med trgovino in pro
izvodnjo — njun skupen interes 
pa naj se sooči s potrošnikom, ki 
odloča o nakupu. Le s skupnim 
delom pri pospeševanju prodaje 
izdelkov sozdovih organizacij 
bomo za nakup animirali potroš
nika. Sestavni del te animacije 
mora biti prednost pri nabavi iz
delkov domačega proizvajalca 
ob primerni zastopanosti izdel
kov konkurence, razporejenost 
teh izdelkov na prodajnih poli
cah, predvsem pa kakovost iz
delkov. Ocenjevanja tega, koliko 
in kakšnih izdelkov sozdovih or
ganizacij je na prodajnih policah 
ter njihov izbor, ne sme nihče ra
zumeti kot nepotrebno priganja- 
štvo ali celo vpletanje v poslovne 
in delovne postopke. Razumeti 
ga je treba kot akcijo, ki ima na
slednji namen: večji promet in fi
nančne učinke, povečan obisk 
prodajalne in dodaten nakup po
nujanega blaga, večjo tržno ve
ljavo proizvajalca in prodajalca 
pri potrošniku in prodajno pred
nost pred konkurenco.

Za ocenjevanje veljajo nasled
nja merila:

— ocena splošne založenosti 
trgovine, pri kateri se ugotavlja:

1. založenost z izdelki domačih 
proizvajalcev in z istovrstnimi iz
delki konkurence ter istočasno 
upošteva založenost z izdelki sa
mo domačih in samo tujih proiz
vajalcev;

2. Razporeditev domačih iz
delkov na police v primerjavi z 
razporeditvijo istovrstnih izdel
kov konkurenta oziroma ocena 
preglednosti celotne ponudbe.

— Stalna in učinkovita oskrba, 
pri kateri se ugotavlja:

1. ali proizvajalec enakomerno

M-STP Hrastnik
Andrej Dvoršak

dobavlja vse svoje izdelke oziro
ma nihanje v dobavah;

2. ali grosist - distributer raz
polaga s celotno ponudbo proiz
vajalca v normalnih količinah ozi
roma ali so pomanjkanja blaga 
občasna;

3. pravočasnost naročanja ce
lotnega manjkajočega asortimaja 
blaga oziroma izdelkov s strani 
prodajalne.

- Blagovne skupine oziroma 
izdelki in proizvajalci, za katere 
bomo ugotavljali ali na policah 
so, ali niso:

1. Eta, celoten proizvodni pro
gram,

2. Emba, celoten proizvodni 
program,

3. KŽK, Oljarica, celoten asor- 
tima konzumnega olja,

4. Konditor, slaščice Zmajčko
vega butika

5. KZ Metlika, vinska klet, 
osem vrst vin,

6. Agrokombinat Krško, vino- • 
gradništvo kleti, 12 vrst vin,

7. KŽK, Mlekarna, izbor sirov,
8. Ljubljanske mlekarne, siri, 

sirni namazi, sladoled,
9. Mesna industrija Ljubljana, 

mesni izdelki.
Prvo ocenjevanje sta opravila 

Ivan Šmid in Stanko Klemenčič — 
Saražin, delavca sektorja za In
dustrijo in blagovni promet. 11. 
januarja letos sta obiskala 4 pro
dajalne tozdov v sestavi 
M-Rožnika. Iz njunega poročila 
je razvidno:

Ugotovila sta: da je prodajal
na na Hošiminhovi 15 v Ljublja
ni, ki sodi v tozd Savica, med 
vsemi štirimi prodajalnami, naj
bolje založena. Odlično oceno 
je ta prodajalna dobila za zalo
ženost z izdelki Ete, Embe in 
Oljarice. Pomanjkljivo je bila za
ložena z vini obeh domačih pro
izvajalcev, na prodajnih policah 
ni bilo buteljčnih vin, konkuren
čnih pa je bilo dovolj. Prav tako 
je bilo trgovini premalo slaščic

Za člane Kluba Mercator posebni popusti
O M-STP Hrastnik malokdaj pišemo v našem glasilu. Je ena ti

stih organizacij, ki je sicer močno vpeta v Mercatorjevo družino, a 
ne izstopa iz povprečja, zato se o njej tudi malo govori. Je pa za 
svoj kraj izjemno pomembna, saj je v Hrastniku nosilka preskrbe, 
čeprav ji konkurira vrsta drugih organizacij, od Emone do ABC Po-
niurka in KZ Zasavje.

Skupno ima 18 poslovnih enot, 
°d tega so štiri samopostrežne 
trgovine in dva bifeja. Ima še la
sten avtopark in grosistično 
skladišče ter, kar je najpomemb
nejše, dober kader. Preko 90 od
stotkov, od skupno 163 zaposle
nih, ima ustrezno kvalifikacijo.

Milan Babič, direktor M-Sploinega trgovskega 
5°^|etja Hrastnik: »Klub Mercator je nadvse 
dobrodošel.«

Nekaj težav je le zato, ker 80 od
stotkov delavcev predstavljajo 
ženske, večinoma mlajše, zato je 
tudi izostankov z dela zaradi po
rodniških dopustov nekaj več.

Značilno za M-SPI Hrastnik 
je tudi, da ima kar 13 trgovin, 
vključno z blagovnico, v Hrastni
ku. Ima le dve takoimenovani so
cialni trgovini. Tisti v Breznem in 
Zasavju. Slednjo bodo rešili na ta 
način, da bodo v bližnjem opuš
čenem skladišču uredili diskont
no prodajalno ter istočasno za
prli staro, neustrezno trgovino. 
Ker je Zasavje le 4 kilometre od
daljeno od Hrastnika, v M-STP 
računajo tudi na kupce iz občin
skega središča.

V tem srednjeročnem načrtu 
pa imajo predvideno rešitev tudi 
za trgovino na Breznem. V tej 
krajevni skupnosti, ki meji na ob
čino Laško, v zadnjem času po
teka zelo intenzivna stanovanj
ska gradnja, zato M-STP načr
tuje tu v prihodnjih letih izgrad
njo novega sodobnega marketa.

V pogovoru z direktorjem Mi
lanom Babičem smo izvedeli, da 
v zadnjem času nekoliko pada fi
zični obseg prodaje. Po nepo
polnih podatkih je v lanskem letu 
padel za približno 10 odstotkov 
glede na 1987. Manjši promet in 
upadanje dohodka skušajo v 
STP nadomestiti z boljšo organi
zacijo, agresivnejšo podudbo in 
prodajo blaga, zlasti repromate- 
rialov velikim potrošnikom. Raz
mah prodaje gospodarskim or
ganizacijam v občini, je bil lani 
zelo velik. Dogovori, ki so jih že 
sklenili, pa kažejo, da se bo ta 
rast nadaljevala tudi v letošnjem 
letu.

Ker je v Mercatorju kar precej 
grosističnih skladišč, v pogovoru 
z direktorjem Babičem nisva mo
gla preskočiti grosističnega skla
dišča njegove organizacije, ki je 
tu in tam ob pobudah za združe
vanje, posameznikom prvi ka
men spotike. Sogovornik je po
vedal, da je njihovo skladišče 
specializirano za osnovna živila, 
v največji meri tista, ki so vezana 
na občinske blagovne rezerve, 
dopolnjuje pa še program alko
holnih in brezalkoholnih pijač.

Lani so prodali 650.000 litrov 
vina, kar je za občino, ki šteje 
11.000 duš, izjemen podvig.

Grosistično skladišče z osnov
nimi živili pokriva potrebe malo
prodajne mreže M-STP, hotela 
Jelka, planinskih postojank, za
sebnih gostincev in nekaterih 
podjetij v Trbovljah. Ves ostali 
asortima maloprodaje pa dobiva
jo iz Mercator —Blagovnega cen
tra, medtem ko mlevske izdelke 
in kruh dobavlja Merx, ki ima v 
Hrastniku lastno pekarno in skla
dišče.

Med problemi, s katerimi se 
srečuje M —STP je Babič omenil 
le pomanjkanje lastnega obrat
nega kapitala. Klub Mercator je 
bil zato nadvse dobrodošel, 
prodaja kuponov pa je presene
tila celo največje optimiste. 
Imajo že več kot 800 članov in 
stalno prihajajo novi. Več kot 
polovica jih je izven občine. Za
radi velikega zanimanja za Klub 
Mercator, so organizirali stalno 
službo, ki dela le za člane Klu
ba. Kot vse kaže, so prva orga
nizacija v sistemu Mercatorja, 
ki bo z dodatnimi ugodnostmi 
spodbujala člane Kluba, da bo
do kupone, namesto za goto
vinski dvig, raje porabili za na
kup v trgovinah M-STP. K te'- 
mu jih bodo spodbudili z razni
mi popusti, ki jih bodo deležni 
le člani Kluba.

iz Zmajčkovega butika. Zelo po
manjkljiva je bila založenost s 
siri iz obeh sozdovih mlekarn, 
konkurenčna ponudba pa je bila 
bogata. Ljubljanskih mesnih iz
delkov praktično ni bilo (razen 
želodca in domače salame), 
konkurenca pa se je kar dobro 
izkazala.

V Grmadini trgovini na Bra- 
tovževi ploščadi je odlično oce
no dobila le založenost z izdelki 
Ete (celoten program), Embe in 
Oljarice. Pomanjkljivo je bila tr
govina založena z vini domačih 
proizvajalcev, buteljčnih vin 
sploh ni bilo, konkurenčnih vin 
pa kolikor hočete. Tudi izbira iz 
Zmajčkovega butika je bila po
manjkljiva. Najslabša pa je bila 
ponudba delikatesnih izdelkov, 
tako domačih kot konkurenčnih 
proizvajalcev. Popolnoma pa je 
trgovina odpovedala s siri. Le 
nekaj sira Mariborske mlekar
ne, ne rešuje časti.

V samopostrežni trgovini na 
Slovenčevi 25, ki sodi v Grma
do, sta ocenjevalca odlično 
ocenila založenost z izdelki Ete, 
Embe in Oljarice. Manj pa sta 
bila zadovoljna z razporeditvijo 
Etinih izdelkov na police, ker je 
dajala vtis pomanjkljive založe
nosti. Kot pomanjkljivo sta oce
nila založenost s slaščicami 
Zmajčkovega butika, s siri obeh 
mlekarn, z mesnimi izdelki, kot 
slabo pa z izdelki obeh vinarjev. 
Ponudba mesnih izdelkov kon
kurence je bila poudarjena, 
med vini domačih proizvajalcev 
pa so v trgovini prodajali le 
Metliško črnino in Cviček. No
benega buteljčnega vina doma
čega proizvajalca, konkuren
čnih dovolj.

Samopostrežna trgovina na 
Brdu, ki je v sestavu tozda Do
lomiti je dobila odlično oceno 
samo za založenost z Etinimi iz
delki. Lahko rečemo, da ponud
be tovrstnih izdelkov konkuren
ce, v trgovini ni. Ustrezna je bila 
ponudba sirov obeh mlekarn, ki 
so jim konkurirali siri Hmezada 
in KK Ptuj. Pomanjkljivo je bila 
trgovina založena z izdelki Em
be, predvsem s Sweet bar plo
ščicami in Embijem. Sweet bar 
ploščice so se znašle celo na 
najnižji polici. Razen Brentarja, 
Laškega rizlinga in Belokranjca, 
v trgovini drugih domačih vin ni 
bilo. Tudi o buteljčnem vinu ni 
bilo sledu, pa tudi sicer je po
nudba tudi konkurenčnih vin v 
tej trgovini pomanjkljiva. Manj
kalo je slaščic iz Zmajčkovega 
butika, pa še tiste, ki so bile, so 
bile razporejene v vitrino s si
rom. Kot neprimerno pa sta 
ocenjevalca ocenila ponudbo 
mesnh izdelkov tako domačih 
kot tujih proizvajalcev.

Obenem pa sta ocenjevalca 
navedla tudi razloge za pomanj
kljivosti. Menita, da so poslovo
dje preobremenjeni z admini
strativnimi in drugimi splošnimi 
opravili in se zato ne morejo 
dovolj posvetiti vsakodnevne
mu stiku s kupci, nabavi blaga 
in njegovemu ustreznemu raz
vrščanju na prodajne police. 
Ugotovila pa sta tudi, da del od
govornosti za pomanjkljivo za
loženost nosijo tudi proizvajalci 
sami v tistih primerih, ko blago 
oziroma izdelke sami neposred
no dostavljajo v prodajalno.

Ugotovitvam obeh ocenjeval
cev pravzaprav ni kaj dodati. 
Nadaljevanje akcije bo šele 
prav pokazalo, kakšen je resni
čen odnos do izdelkov naših or
ganizacij in koliko lahko trgov
ski delavec s svojim odnosom 
prispeva k večji prodaji. Samo 
to pa bo premalo, če ne bosta 
oba, proizvajalec in trgovec, 
poskrbela za obveščenost po
trošnika, za privlačno embala
žo, prijetno prodajalno, kulturno 
in ljubeznivo prodajo.
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Nove linije v Spectrumu ...
Andrej Dvoršak

... ena organizacijska, druga proizvodna
Med organizacijami, ki so lani spremenile svojo organiziranost, 

je tudi Mercator Spectrum, ki se je odločil, da se iz tozda Mercator 
Tehne prelevi v samostojno delovno organizacijo, ki bo še vedno 
vključena v sozd Mercator-KIT.

Vse kaže, da je bila Mercator 
Tehna, ki so jo sestavljali štirje 
tozdi, odveč prav vsem. Iz njih 
so namreč nastale tri delovne or
ganizacije, ki menijo, da jim tak
šna oblika organiziranosti daje 
večje možnosti za pridobitev do
hodka, Na referendumu o preo
blikovanju, ki so ga imeli v Spec
trumu 7. decembra, je bil le en 
delavec proti novi organizirano
sti.

Ker pa so z referendumom 
preveč odlašali, se je zadeva za
pletla. Sklep o odcepitvi v času 
našega oibska še ni bil pravno
močen in ker je zakon o podjet
jih začel veljati pred njegovo 
pravnomočnostjo, se v Spectru
mu bojijo, da se bo morda kaj 
zakompliciralo. V najslabšem pri
meru bodo morali ponovno po
gnati vso samoupravno sestan- 
karsko "mašinerijo”, še enkrat 
prežvečiti že prežvečeno ter po
noviti že izpolnjen referendum.

Mercator Spectrum je, kot ka
že, po številnih reorganizacijah 
končno Je našel svojo pravo po
dobo. Kljub precejšnjemu 
zmanjšanju gradbenih del, so

lansko leto uspešno zaključiti. 
Na njihov dohodek so vplivale tu
di izredne podražitve stekla, za 
katere skrbijo monopolisti. Tako 
je bil indeks podražitev 
30.12.1988 kar 550, torej so se 
steklarska dela in steklo v enem 
letu podražili za 450 odstotkov. 
Za nadalnjih 50 do 609 odstotkov 
pa se je steklo zopet podražilo 
že prve dni po novem letu. Tako 
stane sedaj kvadratni meter 3 
milimetre debelega stekla skupaj 
z vgradnjo 48.000 dinarjev.

Novi direktor Mercator Spec- 
truma Janez Marinšek , ki se se
daj šele privaja novemu kolekti
vu, kljub visokim cenam ni pre
več zaskrbljen. Zatrdil nam je, da 
ima njegovo podjetje tako ka
drovsko kot prostorsko osnovo 
za uspešno delo in dober razvoj. 
Imajo vse možnqsti za dvig ravni 
in kakovosti svojih storitev ter 
postanejo še bolj konkurenčni. 
K temu bo nedvomno pripomo
gla tudi boljša organizacija dela, 
ki jo pripravljajo in ki bo omogo
čila delavcem za boljše delo in 
manj razbitega stekla — kala, 
večji zaslužek.

V Mercator Spectrumu pa pri
pravljajo tudi novo montirno linijo 
za izdelavo izolacijskega stekla, 
ki jim bo omogočila skrajšanje

dobavnih rokov. Čeprav imajo 
sedaj največ manjših del za indi
vidualne naročnike, niso pretira
no v skrbeh, kajti vse kaže, da

bodo že v letošnjem letu prevzeli 
tudi nekaj večjih objektov, ki bo
do vplivali na večji dohodek.

M — Investa inženiring ostaja v vrhu
Andrej Dvoršak

Po združitvi dveh tozdov Mercator —Tehne
Skoraj tri leta je trajalo, da sta se združila tozd Inženiring in tozd 

Investa, ki sta bila do 1. januarja letos v Mercator-Tehni, organi
zaciji, ki je lani začela razpadati na manjše enovite delovne organi
zacije.

Težnje po združitvi so bile v In- 
vesti in Inženiringu prisotne že 
dalj časa, saj sta to organizaciji, 
ki opravljata enako oziroma zelo 
sorodno dejavnost. Od takrat, ko 
so prvič spregovorili o združitvi, 
pa do dejanske združitve, sta se 
obe organizaciji precej razširili in 
novo nastala enovita delovna or
ganizacija Mercator —Investa In
ženiring ima danes 120 delav
cev.

Trgovina, ki jo načrtuje 
Mercator-Investa Inženi
ring v Mariboru, bo zagoto
vo prišla v anale Mercator
ja, a ne le v njegove. To je 
prva trgovina, ki jo gradijo 
članice sozda na nekakš
nem delničarskem principu 
In ne več z običajnim zru- 
ževanjem sredstev. Njihov 
interes je doseči čimvečji 
dohodek, ki ga bodo delile 
med sabo, sorazmerno, z 
vloženim deležem.

Sredstva za trgovino 
združuje 12 članic, ki so 
vse solastnice določenega 
deleža trgovine in z njim tu
di upravljajo, v enakem so
razmerju pa pokrivajo tudi 
izgubo ali delijo dobiček. 
Ker pa ne gre, da bi vseh 
12 naenkrat soupravljalo in 
samoupravljalo v trgovini, 
so določili nosilca, ki bo

Direktor Jože Vidmar in nje
gov namestnik Primož Goslar , 
sta nam povedala, da so se in
tenzivnejše priprave za združitev 
začele že lani spomladi ker je na 
domačem trgu začelo zmanjko
vati dela. V obeh organizacijah 
so ugotovili, da bi bili združeni 
lahko bolj konkurenčni ter imeli 
več možnosti za pridobivanje no
vih poslov tako v Jugoslaviji kot v 
‘tujini.

skrbel za kadrovanje in vse 
druge operativne zadeve v 
zvezi s poslovanjem trgovi
ne, ki bo tudi samostojna 
obračunska enota. Nosilec 
dela bo M-Potrošnik Le
nart.

Sama investicija ne bo 
imela bremen in zato tudi 
izgube ne bi smelo biti.

Med organizacijami, ki 
imajo deleže, zasledimo ta
ko trgovske kot proizvod
ne, maloprodajo In grosi
ste. Slednji bodo imeli 
prednost pri dobavi blaga, 
vendar le, če bodo konku
renčni ostalim, kajti glavni 
cilj trgovine je pridobivanje 
dobička, ki se bo potem 
delil med članice. Kot ena
kovredno vlogo dobičku pa 
je treba postaviti tudi pro
dajo izdelkov sozdovih or
ganizacij na mariborskem 
območju.

Za združitev ni bil zanemarljiv 
podatek, dk je nekdanja Investa 
odlično obdelala tržišče Istre, 
Kvarnerja in Slovenije, Inženiring 
pa je svoje tržišče razširil na Ko
sovo, v Makedonijo in druge pre
dele Jugoslavije.

Sogovornika Vidmar in Goslar 
sta poudarila, da ob združitvi ni
so zaposlili nobenega novega 
delavca, povečan obseg admini
stracije pa bodo rešili s preraz
poreditvami zaposlenih. V Mer
cator- Investi Inženiringu meni
jo, da jih je zaenkrat dovolj in da 
so kadrovsko dovolj močni. Zato 
se bodo posvetili kakovosti in 
raznovrstnosti znanja obstoječih 
delavcev, kar pomeni, da bodo 
spodbujali vse vrste izobraževa
nja, predvsem učenje tujih jezi
kov. Zlasti je to znanje pomemb
no zato, ker si iščejo nova dela v 
tujini.

Z Avstrijci se dogovarjajo o 
skupnih projektih izven Avstrije. 
Avstrijski partnerji so namreč 
ugotovili, da je naše blago zelo 
kakovostno, vendar mnogo ce
nejše kot enakovredno na zaho
du, zato lahko skupaj posežemo 
v konkurenčni boj. Za nas pa je 
sodelovanje z Avstrijci zanimivo 
ker s takim sodelovanjem lahko 
dosežemo višje cene, kot če bi 
nastopali sami.

V začetku januarja, kmalu po 
združitvi, je Mercator—Investa 
Inženiring začela z deli na več
jem poslovnem objektu v Budim
pešti. Dogovarja se s predstavni
ki ČSSR, ki želijo z njeno po
močjo postaviti verigo hitre pre
hrane. Ponudbe so poslali tudi v 
Alžirijo in Egipt, kjer naj bi gradili 
mlekarne in v Bolgarijo, kjer se 
poslovni partner zanima za so
dobno tehnologijo predeialve

sadja. So tudi nosilci dveh pro
jektov agroživilstva v Sovjetski
zvezi.

Med pomembnejšimi projekti, 
ki jih pripravljajo doma, je tržnica 
na debelo na Rudniku pri Ljublja
ni, ki bo oskrbovala celotno Slo
venijo in Istro. Zanjo so že pri
pravili idejne projekte. Zanimiv je 
projekt trgovin pri mariborski av
tobusni postaji, ki ga je v hudi 
konkurenci dobila Mercator—In
vesta Inženiring. V sestavi Trgov
skega centra bo tudi trgovina, ki 
bo nosila značilen znak Merca
torja.

So tudi nosilci posla - grad
nje poslovnega centra v Dravo
gradu. Posamezne lokale v sklo
pu tega poslovnega centra so 
ponudili članicam Mercatorja, 
vendar ni bilo odziva, čeprav so 
naložbeni pogoji izredno ugodni 
in bi bila potrebna komaj 33 od
stotna lastna udeležba.

V M —Investi so zaradi tega 
morda malce razočarani, vendar 
pravijo, da lokalov v Dravogradu 
ne bo težko prodati.

Delničarstvo a la Mercator
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Kakovost in standardizacija hrane
Ivan Kovač

Zagotavljanje kakovosti v živilski predelavi
Decembra lani je bil v Ljubljani seminar na temo kakovosti in 

standardizaciji hrane. Avtor predavanja Ivan Kovač, dipl.ing., vodja 
kontrolnega sektorja v HP Kolinska, nam je ljubeznivo dovolil obja
vo svojega predavanja. Za objavo pa smo se odločili, ker menimo, 
da je tema zanimiva več kot za tri udeležence Mercatorjevih živil
sko - predelovalnih organizacij.

Pri zagotavljanju kakovosti v 
živilskih obratih moramo upošte
vati določene posebnosti, ki jih 
ima tovrstna proizvodnja.

Modeli in vzorci, ki nam jih nu
di strokovna literatura in jih spo
znavamo na raznih seminarjih o 
kakovosti, so običajno prikrojeni 
drugim industrijskim vejam. Zelo 
izdelan sistem zagotavljanja ka
kovosti so razvile strojna, stroj- 
nopredelovalna, avtomobilska, 
tekstilna, elektro industrija in 
druge, ki s svojimi izdelanimi po
stopki in s pomočjo statističnih 
metod ustvarjajo visoko stopnjo 
zagotavljanja kakovosti. K temu 
prispevajo tudi izpopolnjeni stroji 
in racionalno postavljena organi
zacija dela.

Živilska industrija se od ostale 
razlikuje v več ozirih. Če našteje
mo nekatere:

1. Osnovne surovine, ki jih 
uporablja v svoji proizvodnji, se 
bolj ali manj razlikujejo po svoji 
provinjenci in letinah.

2. Veliko živilsko predelovalnih 
obratov dela sezonsko (predela
va sadja, zelenjave itd).

3. Poleg senzorične in-fizikal
no kemijske kakovosti je enako 
Pomembna tudi higienska 
ustreznost produkta.

4. Tolerančne meje posamez- 
n>h kakovostnih elementov so 
sorazmerno široke (glej pravilnik
O kakovosti).

5. Živilski proizvodi tekom ča
sa bolj ali manj izgubljajo kako
vost. Zato je zelo pomemben na
čin pakiranja in skladiščenja in to 
je hkrati tudi zelo važen element 
kakovosti.

Pri kontroli kakovosti pa gre 
za planiran sistematičen nadzor 
nad proizvodnjo izdelkov oziro
ma za njeno korektivno posega
nje v proizvodnjo z namenom, da 
bi v okviru danih norm izdelali ka
kovosten izdelek.

Če sodijo naloge zagotavljanja 
kakovosti na raven vodenja si
stema, pa je kontrola kakovosti 
njen subsistem in sodi v sam 
proizvodni proces.

Namen zagotavljanja kakovo
sti

Cilj zagotavljanja kakovosti ni 
le kakovostno izdelan proizvod, 
temveč s tem v zvezi zagotovlje
no sistematično strokovno delo 
na vseh področjih proizvodnega 
procesa. Kakovost izdelka naj ne 
bi bila prepuščena naključju, 
temveč naj bi bila odraz dobrega 
planiranja, optimalne tehnologije, 
nabave kakovostnih surovin, 
brezhibne proizvodnje, učinkovi
te kontrole kakovosti in uspeš
nega trženja.

Za zagotavljanje kakovosti 
mora vsaka služba, ki je vpeta v 
izpolnjevanje proizvodnih nalog 
za nek izdelek, imeti svoj pro
gram, kako bo svoj del naloge 
opravila najbolj strokovno in po 
določenem načrtu. Vse te zahte
ve glede kakovosti dela posa
meznih služb, naj bi bile podrob
no definirane v programu ali v 
pravilniku o zagotavljanju kako
vosti.

tem prizadevanjem ni dovolj. Iz
vajanje teh aktivnosti se mora 
začeti pri vrhu, od koder naj bi 
prihajale tudi pobude za izboljša
nje sistema zagotavljanja kako
vosti. Le tako je lahko pričakova
ti izboljšanje kakovosti dela in iz
delkov.

Službe in delavci, ki izvajajo 
funkcijo zagotavljanja kakovosti, 
bi morali imeti dovolj pooblastil 
in suverenosti za odločanje pri 
ugotavljanju problemov kakovo
sti, za predlaganje rešitev izvaja
nja in preverjanja njihovih izvedb.

Poleg že navedenih pogojev 
za uspešno uveljavljanje kakovo
sti izdelka oziroma dela, je še 
nekaj pomembnih pogojev, ki 
morajo biti izpolnjeni, da bi dose
gli ta cilj:

- določitev odgovornosti;
Če je organizacija dela hierar

hično urejena, je temu primemo 
potrebno razmejiti tudi odgovor
nost. Natančno naj bo določeno, 
kdo je odgovoren za odločitve in 
kdo za izvajanje ustreznih akcij. 
Izogibati se je treba improvizira
nemu dogovarjanju in iskanju 
kompromisov. Ti vodijo do izogi
banja odgovornosti.
- za učinkovito ukrepanje 

morajo biti podani kriteriji za 
odločanje;

- podana mora biti pravilna 
informacija;

- izdelana mora biti učinko
vita in smiselna shema poteka 
informacij v horizontalni in verti
kalni smeri;

- zahteva kakovosti mora 
biti natančno definirana;
- vsak delavec mora biti po

drobno seznanjen z zahtevami 
kakovosti za njegovo delovno

področje. Vedeti mora tudi, kaj 
storiti, da bo slabo delo prepre
čil;

- natančno mora poznati 
posledice svojega slabega de
la;

- vsak delavec mora tudi ve
deti kaj narediti, če slabega de
la ne more odpraviti;

- vsak delavec mora jasno 
vedeti, kaj od njega pričakuje
mo, le tako čuti odgovornost za 
svoje delo;

- vsa navodila za delo naj 
bodo jasna In razumljivo napi
sana;

- zagotoviti In skrbeti je tre
ba za dobro vzdušje med delav
ci, posebej kočljivi so odnosi 
med kontrolnimi In proizvodni
mi delavci. Opozorilo kontrolor
ja kakovosti naj ne naleti pri de
lavcih na nejevoljo, temveč naj 
se sprejme kot pomoč pri 
ustvarjanju kvalitetnega dela;

- delavci kontrole kakovosti 
sl morajo prizadevati, da so nji
hovo delo in opombe sprejete v 
proizvodnji brez odpora, prija
teljsko, pri tem pa seveda ne 
smejo odstopati od svoje stro
kovnosti in doslednosti;

- kvaliteto dela je potrebno 
vezati na nagrajevanje, za do
bro kakovost, naj bo delavec 
nagrajen;

- Izvajati je potrebno izobra
ževalne programe o kakovosti 
na vseh ravneh;

- za nabavo surovin je po
trebno izdelati program kako
vostne pridelave pri kooperan

tih in Izvajati je treba tudi obča
sno kontrolo. Pri nabavi ostalih 
surovi#* pa mora nabavna slu
žba to£ho vedeti, kdaj lahko ku
puje surovine izven kakovostnih 
norm, upoštevajoč stroške In 
možnosti dodelave v lastnem 
obratu. Za to mora Imeti naba
vna služba pisna navodila,^

- strojno vzdrževalna služba 
proizvodnih naprav mora imeti 
Izdelan načrt kritičnih točk ter 
prednostni red Intervencij;
- ob upoštevanju dobavnih 

rokov, naj bo predvidenega do
volj časa za ugotavljanje analit
skih vrednosti (7 dni) In ostale 
proceduralne postopke (v slu
čaju izvoza);

- pri proizvodnji za izvoz se 
moramo zavedati splošnega 
nezaupanja inozemskih kupcev 
do naše kakovosti. Iz lastnih Iz
kušenj trdim, da je povezava 
službe kontrole kakovosti z 
ustrezno službo kupca zažele
na. Osebni stiki prispevajo k 
medsebojnemu zaupanju. To je 
nekaj pogojev, ki jih je treba 
uresničiti pri razvijanju in vzdr
ževanju kakvostl.

Kakšno bo zagotavljanje kako
vosti in kakšna bo služba kontro
le kakovosti v nekem podjetju, je 
odvisno od razmer, v katerih de
luje. Podjetje, ki se bori za svoj 
obstoj v ostrih konkurenčnih po
gojih, se praviloma najbolj zave
da kakovosti kot učinkovitega 
orožja.

Ker pa so razmere v jugoslo
vanskem gospodarskem prosto
ru v splošnem neugodne za raz
vijanje pozitivne miselnosti glede 
zagotavljanja kakovosti, ostaja 
slej ko prej prepuščeno preudar
nosti vodstev posameznih delov
nih organizacij, v kakšni meri ta 
spodbujajo in razvijajo aktivnosti 
za boljšo kakovost.

Kakovost je ekonomska kate
gorija. Pri ugotavljanju dohodka 
ima kakovost pozitiven znak.

Trenutne neurejene in inflacij
ske razmere pa brišejo jasno sli
ko koristi, ki jo prinaša kakovost. 
Številni čisto drugi dejavniki kro
jijo uspešnost oziroma neuspeš
nost podjetij. Zato ostaja kako
vost bolj ali manj pastorek danih 
razmer.

Te zadnje ugotovitve pa ne 
smejo biti povod za malodušje. 
Dovolj je motivov, ki nas silijo k 
razmišljanju in prizadevanju za 
boljšo kakovost, še najbolj pa 
obetavne pozitivne gospodarske 
spremembe, ki si jih ne moremo 
zamisliti brez radikalnega uvelja
vljanja kakovosti.

Trgopromet se posodablja
Andrej Dvoršak

V Štalcarjih odprta nova trgovina
Po dolgem času, v drugi polovici decembra, je M-Rožnikov 

tozd Trgopromet spet odprl novo trgovino v Štalcarjih blizu Kočev
ske Reke.

6. Analitski postopki ugotavlja
la kakovosti trajajo časovno 
Precej dolgo n.pr. v mikrobiologi
ji 7 dni.

Vse te različnosti in posebno
sti živilske proizvodnje so vzrok, 
Pa le v zelo prikrojeni obliki lahko 
Prevzemamo v svojo prakso za
stavljanje kakovosti, sicer v 
Prugih industrijah preizkušenih 
'n uspešnih sistemov.

Zakonski predpisi, standardi, 
Pfavilniki in inšpekcijski nadzor 
niso zadostna podlaga za zago
tavljanje kakovosti v živilski pro- 
'zvodnji.

Zagotavljanje kakovosti je traj- 
na in osnovna naloga sistema 
v°denja. Razločiti moramo med 
Pojmoma zagotavljanje kakovo- 
s|l (Quality Assurance, Oualitat- 
sicherung), In kontrolo kakovo-

(Quality Control, Oualltatlen-

pri zagotavljanju kakovosti gre
širše aktivnosti - za zbir po

dobnih tehničnih in organizacij- 
aktivnosti, ki so potrebne za 

Seganje kakovosti izdelka.

S tem postane vsaka služba 
soodgovorna in tvorna pri 
ustvarjanju kakovosti v proizvod
nem procesu.

V naši lastni praksi smo sku
šali uvesti tak program zagota
vljanja kakovosti s pravilnikom 
- internim aktom v delovni orga
nizaciji. V njem smo določili nalo
ge in razmejitve dolžnosti posa
meznih služb pri zagotavljanju 
kakovosti.

Pri sprejemanju pravilnika pa 
se je zataknilo. Kup pomislekov, 
bojazni in neodločnoosti je pre
prečilo, da bi ga sprejeli. Po
manjkljiv posluh za zagotavljanje 
kakovosti, delno pa tudi bojazen 
pred odgovornostjo, ki jo ta do
kument utrjuje, sta bili dve veliki 
zaviralni dejstvi.

To seveda tudi otežuje delo 
službe kontrole kakovosti in ji 
zmanjšuje učinkovitost posega
nja v proizvodni tok.

Organiziranje sistema zagoto
vitve kakovosti je naloga vodstva 
podjejtja. Načelna podpora k

Direkotor tozda Ivan Glad 
nam je povedal, da gre za novo 
Marlesovo zgradbo, v kateri je 
samopostrežna trgovina z bife
jem ter potrebna skladišča. 
Skupno ima nov objekt dvestod- 
vainpetdeset kvadratnih metrov 
uporabnih površin.

Objekt je zamenjal staro trgo
vino, ki je bila v zasebni stari hiši. 
Stara, klasična prodajalna je z le
ti postala premajhna in nefunk
cionalna. Štalcarji se širijo, zato v 
Trgoprometu pričakujejo tudi po
večan promet v novi trgovini.

Prav tako menijo, da bo večjemu 
prometu trgovine v Štalcarjih pri
spevala tudi posodobitev ceste 
Kočevje-Delnice.

Trgovina v štalcarjih je prva 
samopostrežna trgovina v obči
ni, ki je izven mestnega dela Ko
čevja. Za Trgopromet je trgovina 
velika pridobitev, ki jih je opogu
mila, da že načrtujejo novo sa
mopostrežno trgovino v Stari 
cerkvi. Tudi ta bo montažnega ti
pa, odprta bo v drugi polovici te
ga leta. Pri tej investiciji bosta 
sodelovala še PTT, TOZD Koče

vje in M-Kmetijsko gospodar
stvo, TOZD Mesarija tako, da bo 
objekt večnamenski.

Ob teh dveh večjih investicijah 
pa v Trgoprometu obnavljajo in 
prenavljajo številne manjše loka
le, obnavljajo pa tudi vozni park 
za potrebe grosističnega skla
dišča.

Direktor Glad je razložil, da se 
odločajo za majhne investicijske 
korake, kajti tudi v Kočevju fizi
čni obseg prodaje nekoliko pa
da. Kljub temu pa so poslovno 
leto zaključili pozitivno in če ne 
bo večjih pretresov, se ni bati, da 
bi Trgopromet zabredel v rdeče 
številke.
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Mercator — Farma Stična
Andrej Dvoršak

Lumbrikultura prinaša dohodek
Pred sedmimi ali osmimi leti so se pojavile prve ideje, da bi eko

loško problematiko slownskih prašičjih farm reševali tudi s po
močjo kalifornijskih derovnikov. Italijani so ponudili tehnologijo 
dvomljive vrednosti, a s svojo zamislijo niso prodrli. K nam je pro
drla le majhna rdeča glista, ki je bila leto ali dve najbolj iskano bla
go na našem tržišču in s katero so posamezniki čudovito zaslužili.

Ko je bila manija lumbrikulture 
že skoraj mimo, so se v Merca
torjevi farmi Stična odločili, da 
kupijo 50 legel te "čudežne rde
če gliste", ki iz gnoja in slame 
dela odlično naravno gnojilo in s 
tem denar. Po treh letih so v far
mi Stična razvili učinkovito pre
delavo gnoja v humus, "iznašli” 
pa so tudi ustrezno tehnologijo 
predelave prašičjih odpadkov s 
pomočjo kalifornijskega deževni
ka, ravno tisto, za kar so Italijani 
nekoč zahtevali ogromno denar
ja.

Direktor Mercator farme Sti
čna, Alojz Plantarič , nam je po
vedal, da so uspeli humus, ki ga 
proizvajajo deževniki, posredo
vati na slovenski trg preko lju
bljanske Semenarne ter Agroko- 
pa, kjer prodajajo plastične vreč
ke s po petimi litri gnojila. Interes 
pri kupcih je izredno velik in v 
Farmi Stična načrtujejo izgradnjo 
proizvodne dvorane, v kateri bo 
možnost za strojno proizvodn- 
njo. Proizvodna dvorana sodi v 
sklop sistema predčiščenja in 
čiščenja odpadkov s prašičje far
me. Sem sodi še nova laguna in 
več drugih objektov, s katerimi 
bodo skušali rešiti ekološko pro
blematiko.

Ekološka problematika^ stal
nica pri njihovi proizvodnji. Zaen
krat so uspešni pri čiščenju gno
jevke v lagunah, kjer jo očistijo 
do 90 odstotkov, nakar jo cen
tralna komunalna naprava v Ivan
čni Gorici očisti do 98 odstotkov. 
Verjetno je to najbolj učinkovito 
čiščenje in razreševanje ekolo
ške problematike prašičje farme 
v republiki.

Farma se je lani srečevala, ra
zen z ekološkimi, še z drugimi 
težavami. Največjo jim je priza
dela prašičja tuberkuloza. Zaradi 
nje so marali osnovno čredo ple
menskih svinj zmanjšati za tretji
no - v zakol so dali 326 živali, 
katerih meso je odkupila Mesna 
industrija Zalog komaj za deseti
no tržne vrednosti. Meso so v 
Zalogu predelali v konzerve.

Bolezen je označena kot po
sebno nevarna kužna bolezen, ki 
jo je potrebno zatirati. Vendar je 
našo farmo tokrat pustila na ce
dilu Republiška veterinarska 
uprava, ki ni izdala pismene 
odločbe, da morajo obolele živali 
zaklati. Te živali tudi niso bile za
varovane, kajti riziko izjemno ne
varnih kužnih bolezni, ki jih je 
treba zatirati, je v zavarovalni po
lici izključen. Farma tako ni dobi
la denarja ne iz sklada za zatira
nje kužnih bolezni, ne od zavaro
valnice. Škoda je bila tolikšna kot 
znašajo celoletni bruto osebni 
dohodki delovne organizacije.

Izpad proizvodnje so ublažili 
tako, da so dvignili povprečno 
težo bekonov na 107 kilogramov. 
To so dosegli s pomočjo križanja 
z durakom. Po teži bekonov so 
sedaj na prvem mestu med slo
venskimi farmami, medtem ko se 
pri drugih pokazateljih počasi 
vračajo na višja mesta, tista, ki 
so jih imeli pred rekonstrukcijo 
farme.

Na vprašanje, kakšne . so 
usmeritve Mercator-Farme Sti
čna, je direktor Plantarič odgo
voril, da nameravajo govedorej
sko proizvodnjo, ki jo tudi imajo, 
počasi opustiti, pašnike pa spre
meniti v 280 hektarov njiv za pri
delavo koruze, ki naj bi je letno 
pridelali okoli 700 ton. Še naprej 
mislijo razreševati ekološko pro
blematiko, skušali pa se bodo

tesneje povezati z M —Blagov
nim centrom, preko katerega že
lijo tržišče oskrbovati s svojim 
gnojilom BIOPOST , ki ga imajo 
iz meseca v mesec več. Povedal 
je tudi, da za liter Bioposta iztrži
jo toliko, kot plačajo za kilogram 
močnih krmil in da se izdatki za
nje ter dohodki od bioposta že 
sedaj nekako izravnavajo, med
tem ko načrtujejo v prihodnje še 
ugodnejše razmerje v korist gno
jila.

Nič več v Mlekarnah

Farma
bekonov v Stični je bila še do ne
davnega organizirana kot tozd 
Ljubljanskih mlekarn. Ko so se v 
Ljubljanskih mlekarnah odločili

V Jurčku dobite vse
Andrej Dvoršak

za reorganizacijo, so ugotovili, 
da farma v Stični zaradi specifi
čne proizvodnje in oddaljenosti, 
nekako ne sodi v sestav novih 
mlekarn. S tem so se strinjali tu
di delavci na sami farmi. Zaupali 
so v lastne sposobnosti in meni
li, da sfbodo lahko svojo pot utrli 
tudi sami, brez tuje pomoči. Ta
ko so se organizirali kot enovita 
delovna organizacija Mercator — 
Farma Stična, ki pa je ostala trd
no vpeta v poslovni sistem Mer
catorja. Sozd jim nudi veliko 
možnosti pri skupni nabavi suro
vin, pomeni jim socialno varnost 
in še marsikaj. Kot se je slikovito 
izrazil direktor Plantarič, je ne
kakšna streha, ki bi jih lahko 
učinkovito zaščitila, če bi prišlo 
do slabega vremena. Povedal je 
še, da so se učinkovito organizi
rali, uvedli so računalniško 
podprt informacijski sistem, za
radi nove organiziranosti pa ni 
bilo potrebno zaposliti nobenega 
novega delavca. »V tem gnoju je denar, ki ga delajo rdeči deževniki,« je dejal Alojz Plantarič, direktor atlike firme.

Zadovoljen kupec 
je najboljša reklama

Jurček — nova delikatesna trgovina tozda Grmada v atriju po
slovnega centra Mercator, je bila odprta pred dobrim mesecem - 
za Božič. Kljub temu pa si je že ustvarila krog stalnih strank, ki va
njo prihajajo po raznovrstne dobrote, takšne, kakršne le redko zai
dejo v

Pomanjkljivost, da je očem 
skrita, delikatesa Jurček rešuje 
na ta način, da o sebi širi dober 
glas preko kupcev. Osebje Jur
čka, ki ga vodi poslovodkinja 
Marija Rus , je sprejelo načelo, 
da je dobro postrežena stranka 
najboljša reklama za trgovino. V 
Jurčku vsako stranko ob prihodu 
pozdravijo, pa tudi "hvala” ne po
zabijo reči, ko opravi nakup. A to 
je le del skrbi za potrošnika. Dru
gi del je opazen le posredno, saj 
ga delavci delikatese opravijo ta
krat, ko v trgovini ni kupcev.

Vsako jutro, preden odpro tr
govino, natančno pregledajo vse 
izdelke v vitrinah in skrbno pazi
jo, da kateremu ne bi potekel rok 
trajnosti. Prav tako dopolnijo 
prodajne police ter vitrine z novi
mi izdelki in ko trgovino odprejo, 
že čakajo na stranke za pultom. 
Klasičen način prodaje je v deli
katesi pomemben tudi zato, da 
trgovci kupcu svetujejo in mu 
priporočajo nove izdelke, ki jih še 
ne pozna.

Poslovodkinja Marija Rus, ki je 
prej delala v Mercatorjevi samo

postrežni trgovini v Črnučah, je 
povedala, da je kolektiv zbran z 
vseh vetrov. Vsi zaposleni so 
kvalificirani prodajalci, načrtujejo 
pa, da bodo zaposlili še kakšno 
kuharico, ki bo strankam lahko 
še bolje svetovala. Ko je kadrov
ska komisija Grmade izbirala de
lavce za delikateso Jurček, je iz
brala le najboljše in najbolj prija
zne ...

Na vprašanje, kaj vse ponujajo 
kupcu, se je poslovodkinja Ru
sova le zasmejala in dejala, da 
bo manj naštevanja, če pove če
sa nimajo. Tega dne niso imeli 
poprovega sira, po katerem je si
cer veliko povraševanje in neke 
vrste grosupeljskega kruha, ki 
ga je žjutraj zmanjkalo. Zagotovo 
je to trgovina, ki ima v Ljubljani 
daleč največji izbor poltrajnih in

trajnih mesnih izdelkov vseh slo
venskih proizvajalcev, pa tudi si
rov, katerih seznam obsega ne
kaj deset imen. Med njimi je tudi 
kozji sir, ki pa ga kljub visoki ce
ni (40.000 din za kg) hitro razpro- 
dajo.

Jurček ponuja tudi širok izbor 
vrhunskih vin,med katerimi je za 
ljubitelje posebej zanimiva red
kost — ledeno vino. Za tridecili- 
trsko buteljko je potrebno od
šteti 280.000 dinarjev.

Potrošniki najbolj povprašuje
jo po kruhu in pecivu ter po razli
čnih vrstah solat, ki jih pripravlja
jo v specializirani kuhinji tozda 
Savica v Črnučah. V Jurčku skrb
no pazijo, da naročajo vsak dan 
novo, svežo solato, tedensko pa 
jih prodajo okoli 15 kilogramov. 
Za začetek to ni slabo!

»Pri nas imamo vsa, predvsem pa delamo z ljubeznijo,« pravi poslovodkinja Jurčka, Marija Rus (skrajno desno).

Kdaj je nivelacija cen upravičena?
Franc Koščak

Splošnega recepta ni
V praksi se nam večkrat postavlja vprašanje o primernosti in ute

meljenosti nivelacije cen ob večjih podražitvah, predvsem blaga 
večje vrednosti. Dileme se nam postavljajo v tem smislu, ali je bo
lje blago prodati hitreje po stari ceni, ali pa opraviti nivelacijo cen, 
kar v prodaji lahko povzroči tudi določen zastoj.

Po obstoječi zakonodaji mora
mo revalorizirati vsa družbena 
sredstva v skladu z inflacijo. Na 
ta način ohranjamo njihovo real

no vrednost, načelno pa določbe 
veljajo tudi za obstoječe zaloge. 
Pri dražjem blagu trajnejše vred
nosti se nam lahko postavlja di

lema o smotrnosti opravljanja 
oziroma izvedbe nivelacije cen, 
če s tem povzročimo zastoj v 
prodaji. Splošnega pravila in me
rila, na podlagi katerega bi se 
lahko odločili "za” ali "proti”, ni.

Računsko sicer lahko ugotovi
mo, koliko dni lahko blago zaradi 
podražitve in obresti na zaloge, 
še leži v zalogah. Odločitev o 
umestnosti nivelacije cen pa mo
ramo sprejeti šele, ko upošteva
mo tudi druge okoliščine, kot so: 
tržno povpraševanje, celovitost 
ponudbe, ravnanje konkurence, 
sezonsko naravo izdelka oziro

ma blaga ipd. Vse te okoliščine 
je treba upoštevati in se odločiti 
o vsakem primeru posebej.

Naj primer razložimo:
Če se izdelek podraži za 20 %, 

sme izdelek pri 15 odstotni me
sečni inflaciji ostati v zalogi 40 
dni. Oceniti torej moramo, ali bo
mo izdelek po novi ceni prodali v 
40 dneh — v tem primeru je ni
velacija upravičena, ali pa bomo 
zadržali staro ceno in izdelek 
prodali takoj.

Le na podlagi celovite ocene 
za ravnanje v posameznem pri
meru, se odločimo za nivelacijo 
cen.
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Varčen in varen traktor za danes in jutri
Miha Žmavc

Za sodoben traktor bo treba tudi več znati

Konstrukcija novejših tako imenovanih sistemskih traktorjev se 
je, nasproti standardnim oblikam, v zadnjih nekaj letih znatno spre
menila.

Razvojne značilnosti sodob
nih traktorjev so:

— upoštevajo sodobne znan
stveno tehnične dosežke;

— večja storilnost in ekonomi
čnost pri delu;

— večja varnost in zaneslji
vost pri delu zaradi konstrukcij
skih pristopov;

Obrtna kooperacija se je razvi
jala razmeroma počasi, kajti 
predstavljala je le dopolnilo os
novni dejavnosti M —ZKZ Mozir
je. Vključena je v tozd Trgovina 
in gostinstvo. Obseg njenega 
poslovanja in pomen v zadrugi 
pa je možno izraziti tudi skozi 
celotni prihodek. Tako Obrtna

— vsestranska uporabost 
(univerzalnost);

— humanizacija z udobno 
opremo;

— vgrajena avtomatika z elek
tronskim uravnalnim sistemom;

— pocenitev vzdrževanja in 
servisiranja;

— manjše tlačenje zemlje z

kooperacija ustvarja 10 odsto
tkov celotnega prihodka zadruge 
in 30 odstotkov celotnega pri
hodka tozda.

Ko smo se z vodjem DE Obrt
na Kooperacija Bogdanom Fur- 
stom, , vodjo tozda_ Trgovina in 
gostinstvo Ivanom Čoparjem in

večjo naležno površino s traktor
skim agregatom.

Najvažnejše značilnosti si
stemskih traktorjev so:

— imajo vgrajene sodobne 
diesel motorje z direktnim bri
zgom goriva z visokotlačno čr- 
palno (250 — 700 barov) s turbin
skim polnilnikom zraka,' večje 
moči - 25-80 kW, število va
ljev: 3, 4, 5, 6, z vrtilno hitrostjo 
(1800 — 2800 v min), racionalna

direktorjem zadruge Alojzem 
Plaznikom pogovarjali o seda
njem trenutku in bodočem raz
voju kooperacije, so sogovorniki 
poudarli, da z doseženim nikakor 
niso zadovoljni. Dejali so, da za
druga svojim kooperantom zaen
krat nudi le ime, zaradi katerega 
mnogi lažje pridejo do posla. Po
magajo jim z denarnimi sredstvi 
pri nabavi repromateriala, prema
lo pa so naredili na komercial
nem področju. Cilj zadruge je, da 
bi se sodelovanje med zadrugo 
in obrtniki —kooperanti dvignilo

poraba goriva s programiranim 
vbrizgom goriva;

— pogon na vsa štiri kolesa, 
pnevmatika z večjo prostornino 
in nizkim tlakom od 0,5 do 1,2 
bara, posebna oblika tako ime- 
novnih Terra koles, 0,3 bara;

— teža traktorjev je razporeje
na: 40 % teže spredaj, 60 % teže 
na zadnja kolesa, kar je po
membno za dobro vleko, stabil
nost in varnost pri delu na strmi
ni;

na višjo raven. Tako naj bi zadru
ga prevzela nabavo materiala in 
prodajo ter našla ustrezni posel 
za kooperante. To je dolgoročni 
cilj, ki ga še dolgo najbrž ne bo
do dosegli. Med kratkoročnimi 
cilji pa je reorganizacija delovne 
enote. Uvesti nameravajo raču
nalniški sistem, sočasno z njim 
pa tudi nov pravilnik o poslova
nju in nove pogodbe s kooperan
ti.

Širši javnosti je najbolj znana 
serija izdelkov pod firmo Edigs, 
od barvic Romi do korekturnih 
lakov. Edigs, skupino obrtnikov, 
ki se je izločila iz M-ZKZ, je na
domestila druga skupina, ki po
sluje pod imenom Kemis . Ta je 
specializirana za razna lepila, ki 
so po svoji kakovosti prekosila 
celo najbolj znane tovrstne tuje 
proizvode. Pa ni le Kemis med 
paradnimi konji Obrtne koopera
cije. Tu je še ključavničar Emil 
Češnovar iz Luč, ki na Njivicah 
na Krvavcu, skupaj s tujo firmo 
postavlja novo dvosedežnico. 
Pred tem je že sodeloval pri po
dobnem poslu na Kopaoniku, 
njegove sedeže za smučarske 
sedežnice pa srečamo celo na 
Japonskem.

Zelo uspešni so tudi proizva
jalci transportnih trakov, med nji
mi Vojko Kiemenšek iz Solčave. 
Poleg njih pa je tu še cela vrsta 
obrtnikov, ki delajo drobne izdel
ke od suspenzorjev do vijakov in 
tekstilne galanterije.

Med zanimivejšimi kooperanti 
je tudi Edvard Lopan. Preden je 
postal obrtnik, je bil komercialst. 
Ukvarjal se je s prodajo hlevske 
opreme, zato tudi odločitev za 
obrt, zanj ni bila pretežka. Dobro 
je poznal tržišče in vedel je, česa 
primanjkuje. Kot kooperant ne
kdanjega tozda Inženiring je 
opremil več farm. Med drugim je 
s hlevsko opremo sodeloval pri 
gradnji farme Irmovo v Novem 
Sadu.

Zadnja štiri leta pa je vse manj 
novih investicij, zato se je odlo
čil, da program za farme dopolni 
z novim.. Odločil se je za izdela
vo rastlinjaka po sistemu DAT. 
To je rastlinjak tunelskega tipa, 
sestavljen iz pocinkanih jeklenih 
cevi v obliki prečnih lokov, ki so 
po dolžini tunela medsebojno 
povezani z vzdolžnimi razporami, 
prekrit pa je s posebno polieti
lensko folijo, ki je odporna proti 
ultravioletnim žarkom.

Takšni rastlinjaki so zelo raz
širjeni v tujini, pri nas pa smo jih 
morali uvažati. Ko je Lopan pri
pravil prvo serijo, ki je bila neko
liko cenejša od uvoženih, jo je 
brez težav prodal. Prodaja se je 
sedaj ustavila in mojster čaka na 
pomlad, na nova naročila in bolj
še čase ...

— možnost pripenjanja pri
ključnih strojev spredaj in zadaj 
na tritočkovno drogovje z avto
matskim pripenjanjem;

— vgrajena regulacijska avto
matska hidravlika z elektronsko 
uravnavo z dvižno močjo od 20 
do 70kN, pritiska 120-250 ba- 
arov, zmogljivostjo črpalke od 24 
do 35 l/min;

— vgrajena priključna gred 
spredaj in zadaj s standardizira
no vrtilno hitrostjo 540 in 1000 
vrtljajev v minuti;

— vgrajena dvostopenjska tr
pežna ali pa turbinsko sklopka, 
ki služi za ločeno odvajanje po
gonskih koles in pogona priklju
čne gredi;

— sinhroniziran menjalnik s 16 
- 24 prestavami z vgrajenimi re
duktorji za izbiro hitrosti od 0,5 
do 40 km/h, možnost vklapljanja 
pri največji obremenitvi;

— vgrajen dvodiferencialni po
gon z avtomatskim vklapljanjem 
diferenciala, in diferencialne za
pore;

— vgrajen hidravlični servo kr
milni mehanizem, ki olajša upra
vljanje s traktorji; (ZA) — vgra
jen varni zavorni mehanizem z 
večjim zavornim učinkom na 
vseh pogonskih kolesih;

— več hidravličnih in elektri
čnih priključkov za razne name
ne;

— udobna kabina, ki omogoča 
vsestranski pregled varnost in 
upravljanje s stroji. Traktor mora 
biti opremljen z varno kabino, ki 
mora ustrezati varnostnim zahte
vam: pri prevračanju preprečiti 
poškodbe voznika in preprečiti 
kotaljenje traktorja. Kar zadeva 
zdravstveno zaščito, mora kabi
na zagotavljati odlično počutje, 
zato ima vgrajene klimatske na
prave.

— Omogočiti mora neovirano 
vstopanje in izstopanje in kon
čno, vse mora biti izolirano proti 
vibracijam in zunanjemu hrupu, 
ki v notranjosti kabine ne sme 
presegati 80 db.

Posebej vzmeten sedež mora 
preprečiti prenašanje vibracij in 
sunkov na voznikovo telo. Nje
gova lega se da uravnavati glede 
na voznikovo velikost in težo, kar 
omogoča dobro vodenje in upra
vljanje s priključnimi stroji.

Udobna kabina z opremo daje 
dobro počutje in zagotavlja ka
kovost, za kar pa so pomembni 
inštrumenti, kot so traktomer, 
elektronski informativni sistem 
(traktorski Computer), elektron
ska hidravlika, ergonomsko raz
porejene komandne ročice, in- 
šturmenti in sedež. Voznikova 
kabina postane "komandni cen
ter” za traktor s priključnimi sto-

Današnji traktorji in priključni 
stroji so izdelki na visoki strojno 
tehnični ravni z vgrajeno avtoma
tiko, elektroniko in informatiko.

Iz navedenega opisa je razvid
no, da postaja traktor vse bolj 
zapleten pogonski agregat, na
menjen različnim področjem 
kmetijstva in drugim dejavno
stim. Poleg standarndnih in si
stemskih traktorjev so v razvoju 
in uporabi tako imenovani trač — - 
sistemi, ki jih razvijata tovarni 
Daimler Benz in Deutz-Fahr 
pod imenoma MB —trač in In- 
trac, pri katerih je poseben raz
vojni koncept.

Takšna je razvojna usmeritev 
pomembnih proizvajalcev trak
torjev v svetu, zato se bomo 
kmalu srečali z navedenimi po
gonskimi stroji tudi pri nas. Prav 
je, da so uporabniki strojev se
znanjeni s konstrukcijkimi, de
lovnimi in funkcionalnimi last
nostmi, kar je pogoj za varnost 
pri delu, racionalno porabo gori
va in uspešen delovni učinek.

v Lopanovi dalavnlcl ostaja vsa vsi hlevske opreme. Ne gre več v promet Živine Je vse manj, polj Je vse manj, hrane Je vse manj... 

Obrtnlk-kooperant Edvard Lopan In vodja delovne enote Kooperacija, Bogdan Farsi

V M —ZKZ Mozirje sodijo tudi obrtniki
Andrej Dvoršak

Za obrtnike želijo narediti več...
Mercator-ZKZ Mozirje je pomembna povezovalka kmetov pa 

tudi obrtnikov. Pred dvanajstimi leti je bila na pobudo obrtnikov le
sne stroke ustanovljena delovna enota Obrtna kooperacija, v kate
ro je danes vključenih okoli 180 kooperantov, posluje pa z 200 do
bavitelji in nad 400 kupci.
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Iz »Zadružnika«

Kadri in izobraževanje
Za našo zadrugo je prav tako, 

kot zelo raznolika dejavnost, 
značilna tudi zelo raznolika pokli
cna sestava njenih delavcev, ža
garjev, mizarjev, trgovcev, vozni
kov, tu so še dela v kmetijski 
službi ter dokaj raznolika dela in 
opravila v okviru skupnih služb. 
Zaradi izredno različnih zahtev
nosti posameznih delovnih mest 
v praksi nastaja precej proble
mov pri usklajevanju nekaterih 
elementov, kot npr. oblikovanje 
najustreznejših osnov in meril za 
vrednotenje različnih del, ki vča
sih nimajo veliko skupnih značil
nosti.

Če si ogledamo kvalifikacijsko 
sestavo zaposlenih in ob tem 
upoštevamo dejansko doseženo 
izobrazbo delavcev, lahko ugoto
vimo, da je slika precej ugodna, 
saj ima več kot polovica zaposle
nih doseženo vsaj IV. stopnjo 
izobrazbe (kvalifikacijo). Pribli
žno 20 odstotkov zaposlenih ima 
Srednjo strokovno izobrazbo, 
pet odstotkov je delavcev z višjo 
oziroma visoko izobrazbo, preo
stali delavci pa so brez posebne 
strokovne izobrazbe (nekvalifici
rani delavci).

Glede gibanja števila zaposle
nih v zadrugi, za primerjavo smo 
vzeli obdobje zadnjih deset let, 
pa ugotavljamo, da je bilo to šte
vilo ves čas konstantno, brez po
sebnih skokovitih vzponov in 
padcev, razen seveda ob status
nih spremembah, kot so bile ra
zne pripojitve oziroma združitve, 
ko se je kadrovska slika bistveno 
spremenila. Tako se je leta 1985, 
ko se je k zadrugi pripojilo Mizar
sko podjetje Žiri, število zaposle
nih od prejšnjih 85 povečalo na 
150 delavcev. Danes je v zadrugi 
zaposlenih 145 delavcev. Število 
zaposlenih je seveda element, ki 
se lahko izredno hitro, včasih tu
di zelo nepričakovano spremeni. 
V zadrugi doslej še ni prihajalo 
do kakšnih usodnih preobratov 
na tem področju, kar do neke 
mere tudi dokazuje dokajšnjo 
dosedanjo gospodarsko stabil
nost organizacije. Seveda se za
vedamo, da je ta stabilnost izred
no relativen pojem, ki se v da
našnjih razmerah gospodarjenja 
lahko v izredno kratkem času 
sprevrže v gospodarsko nesta
bilnost oziroma v raznovrstne te
žave v poslovanju.

Kratkoročno načrtujemo, da 
se bo število zaposlenih do kon
ca leta povečalo in tudi v prihod
njem letu ostalo v ustaljenih 
okvirih - ob pogoju seveda, da 
bodo razmere dela in gospodar
jenja ostale kolikor toliko normal
ne in ne bomo postali odvisni od 
raznih administrativnih ukrepov 
brez upoštevanja realnih eko
nomskih razmerij.

Zadruga si je ves čas, tako kot 
to počne tudi zdaj, prizadevala 
pridobiti in obikovaii svoj lasten 
kader v skladu s s potrebami 
proizvodnega procesa in je v ta 
namen vlagala tudi določena 
sredstva. Tako je s politiko šti
pendiranja in tudi z izobraževa
njem delavcev ob delu pridobila 
precejšje število - večino — 
svojega sedanjega strokovnega 
kadra.

Doslej zadruga ni imela po
sebnih težav s pridobivanjem no
vih delavcev. Seveda tudi veliko 
novih dodatnih zaposlitev ni bilo, 
v glavnem je šlo le za pokrivanje 
nadomestnih potreb po delavcih 
zaradi tekoče fluktuacije. Položaj 
se je nekoliko spremenil v lan
skem letu, ko je med učenci po
vsem usahnilo zanimanje za po
klice v lesarski stroki in smo 
sklenili le zelo malo štipendijskih 
pogodb za te poklice. To nezani
manje za izobraževanje in kas
nejše delo v lesarstvu se je vse
kakor razvilo kot posledica krize,

ki je v tem času zelo močno pe
stila lesarsko branžo. Delavci v 
tej panogi so večinoma dosegli 
nižje osebne dohodke od delav
cev v drugih poklicih (npr. v pri
merjavi s kovinarstvom, ki je na 
našem območju dokaj razvito), 
mnoge, predvsem velike delovne 
organizacije, so poslovale z izgu
bo. Vse to je posredno prodiralo 
tudi v zavest mladih, ki so se ob 
odločanju za poklic raje usmerja
li drugam.

No, že letos - kot smo glede 
na gospodarska gibanja pričako
vali, ugotavljamo, da je položaj 
na tem področju precej druga
čen od lanskega. Za poklic v le
sarstvu se je letos odločilo že 
precej več osnovnošolcev kot la
ni, tako da bomo pridobili dovolj 
novih štipendistov. To je vseka
kor tudi posledica ugotovitve, da 
je celotno gospodarstvo v hudi 
krizi, ki se v organizacijah zdru
ženega dela kaže na različne na
čine - med drugim z omejeva
njem oziroma ukinitvijo dodatne
ga zaposlovanja in precej manj
šim obsegom štipendiranja.

Vse močneje se uveljavlja tudi 
selekcija med dobrimi in slabimi 
učenci oziroma delavci, kar po
stopoma prehaja tudi v zavest 
ljudi. Zavedati se moramo, da 
postaja trg delovne sile prena
polnjen, ponudba delovne sile je 
in bo v razmerah gospodarjenja, 
ki se obetajo, večja od povraše- 
vanja. V končni fazi bo - o tem 
smo lahko povsem prepričani — 
v izobraževanju in zaposlovanju, 
tako kot tudi v vseh drugih sfe
rah, odločala le kakovost. Tega 
imperativa se bomo prav gotovo 
držali tudi v našem delovnem 
okolju.

, Kar zadeva načrtovanje ka
drov in izobraževanje za prihod
nje leto, verjetno ne moremo 
sprejemati trdnih in zanesljivih 
načrtov. Je že tako , da je v ča
su, ki ga živimo, realno načrtova
nje nemogoče, kar velja za vsa 
področja gospodarskega oziro
ma družbenega življenja. Ob 
predpostavki, da bodo razmere 
le ostale v mejah normalnega, 
mogoče celo v pogojih tržnega 
gospodaarjenja, predidevamo 
približno enako število zaposle
nih tudi v naslednjih letih. Skrbeli 
bomo predvsem za nadomestno 
zaposlovanje odhajajočih delav
cev. Tudi načrtovane naložbe pri 
realizaciji ne bodo zahtevale bi
stveno večjega števila zaposle
nih. Vsekakor pa si bomo neneh
no prizadevali za izboljšanje kva
lifikacijske sestave delavcev s 
štipendiranjem novih ali pa z izo
braževanjem že zaposlenih de
lavcev. Vedeti namreč moramo, 
da se kljub temu, da narava de
javnosti, ki jih zadruga opravlja, 
za zdaj ne zahteva posebno vi
soko kvalifikacijske sestave za
poslenih (velikega števila višje - 
oziroma visokošolsko izobraže
nih delavcev), ne smemo izogniti 
splošnemu dvigovanju izobraz
bene ravni zaposlenih in družbe 
nasploh, ki je v razvitem svetu, 
od katerega se na žalost vse bolj 
oddaljujemo, že prešla v računal
niško dobo.

V prvem delu tega sestavka 
smo skušali nekoliko osvetliti ka
drovsko problematiko, ki zadeva 
zaposlene v zadrugi, prav pa je, 
da nekaj misli posvetimo tudi to
vrstni problematiki, značilni za 
naše članstvo.

Število združenih kmetov - 
članov naše zadruge se ta čas 
giblje okoli 390. V zadnjem času 
je to število razmeroma kon
stantno z majhnimi odstopanji. 
Število članov se je precej pove
čalo po uvedbi obveznega po
kojninskega ih invalidskega za
varovanja leta 1984, kasneje pa 
se je stabiliziralo. Tudi v prihod

nosti ne pričakujemo večjih 
sprememb. Nekoliko je na pove
čanje števila združenih kmetov 
(predvsem kmetic) vplivala tudi 
možnost pridobitve oziroma uve
ljavitve pravice do porodniškega 
dopusta kmečke žene. Naša za
druga je namreč med prvimi za
drugami v Sloveniji pristopila k 
posebnemu samoupravnemu 
sporazumu iz leta 1982, na pod
lagi katerega je tudi kmetica (se
veda združena) prvič v zgodovini 
pridobila pravico do porodniške
ga dopusta. Naj omenimo, da na 
nekaterih območjih Slovenije ta 
problematika še zdaj ni urejena 
in kmetice še vedno ne prejema
jo nadomestila osebnega dohod
ka med porodniških dopustom. 
Ta nadomestila sicer niso velika, 
saj so enaka znesku, ki je s po
sebnim odlokom določen kot 
mejni znesek za zagotavljanje 
socialne in materialne varnosti 
delavca; vendar je ne glede na 
višino teh prejemkov treba pou
dariti, da so bile kmetice novosti, 
ko jo je omogočil novi predpis, 
zelo vesele, saj je nekoliko iz
boljšala njihov materialni položaj, 
obenem pa, kar je morda še po
membnejše, v njih zbudila obču
tek, da postajajo vse bolj enako
vredne delavki v združenem de
lu. Vendar se kljub temu, da smo 
naredili korak naprej s tem, ko 
smo legalizirali pravico kmečke 
ženske do porodniškega dopu
sta, število rojstev v kmečkih 
družinah ni povečalo. V okviru 
naše zadruge imamo vsako leto 
le nekaj (povprešno največ dva, 
tri) primerov, ko kmetice upora
bijo pravico do porodniškega do
pusta. Takšno stanje je seveda 
posledica dejstva, da je na na
šem območju zelo malo čistih 
kmečkih družin, torej družin ozi
roma kmetij, ki jim je edini vir do
hodka kmetijstvo.

Tiste redke družine, ki pa so 
kljub vsem ekonomskim neso
razmerjem in nelogičnostim na
šega kmetijstva še vedno ostale 
prave, čisto kmečke družine, si 
danes vse pogosteje prizadeva
jo, da bi katerega od svojih 
otrok, ki bi bil pripravljen prevze
ti in voditi kmetijo, strokovno 
usposobile za poklic kmeta s šo
lanjem na kateri od kmetijskih 
šol. Naša zadruga ta prizadeva
nja močno podpira, saj se tako 
zaposleni v zadrugi kot združeni 
kmetje zavedamo, da za uspe
šno vodenje kmetije danes še 
zdaleč ne zadošča več pridnost 
- včasih že pravo garaštvo in 
volja. Potrebno, že kar nujno je 
strokovno znanje in čim širša 
splošna razgledanost. Kako 
zgrešeno, prav neumno je bilo 
včasih slišati mnenje nekaterih 
(celo izobražencev), ki so star
šem takole svetovali: če otrok ni 
uspešen v šoli, če ni sposoben 
za nadaljnje šolanje, nič hudega, 
za kmeta bo prav gotovo dober! 
Zdaj je takšnih ocen verjetno že 
veliko manj, prav gotovo pa jih ni 
slišati od ljudi, ki vsaj nekaj vedo 
o kmetijstvu, o načinu dela, pro
izvodnih postopkih in delovnih 
sredstvih v tej panogi. Dejstvo 
je, in tega se prav strokovni de
lavci v zadrugi najbolj zavedajo, 
da bi danes dober kmet moral bi
ti strokovnjak, in to na zelo razli
čnih in številnih področjih — od 
poljedelstva, živinoreje in sorod
nih ved, do mehanike, strojni
štva, kemije ipd. Poznati bi moral 
osnove ekonomskih ved, saj mo
ra kmet delati in gospodariti kot 
samostojen subjekt v razmerah, 
ki jih v sedanjem trenutku ozna
čuje izredno nezanesljiva in ne
predvidljiva gospodarska situaci
ja.

V vsaj delno pomoč mu je na 
nekaterih strokovnih področjih 
zadruga, ki pa v sistemu, kakš-

40 let Merci- KGZ Sora
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tnico povojnega delovanja zadruge. Pa njene korenine segajo L "Zadružnik" je nastal pod uredniškim vodstvom Vide Lamovec, 
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poglavje o sedanjosti, ker nameravamo o njej pisati na podlagi Jseblno in oblikovanje "Zadružnika” z željo, da bi se ob 100 letnici 
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vega zadružništva spet oživljajo, seveda prilagojeni sedanji stolj "Upamo, da bomo vsi skupaj znali piskati pravo pot, ki bo kmetu 
tehnološkega in družbenga razvoja in zato, ker niti o socialni, fv delavcu omogočila za pošteno delo pošteno plačilo in s tem tudi 
kadrovski politiki v kmetijstvu oziroma v zadružnih organizaclftem, ki bodo pripravljeni delati, zagotovila socialno varnost.”

Sprehod skozi preteki
Ko govorimo o zadružništvu, 

si predstavljamo posebno obliko 
medsebojnih odnosov med člani, 
ki so se povezali v to združbo s 
ciljem, da bi skupaj, po spora
zumno dogovorjenih pravilih do
segli določene cilje in interese 
ter tako izboljšali kvaliteto svoje
ga dela in življenja.

Na Slovenskem ima zadružni
štvu precejšnjo tradicijo, na ka
tero smo lahko z vso pravico po
nosni, saj se tudi skozi zgodo
vinsko plat kaže bistrost, iznajd
ljivost in prosvetljenost našega 
človeka, ki je tudi v najtrših časih 
iskal možnosti za izboljšanje ži
vljenjskih razmer.

Ob tem naj omenimo po
membno osebnost v zgodovini 
slovenskega zadružništva - dr. 
Janeza Evangelista Kreka (1865 
- 1917) , ki je spodbujal organi
ziranje kreditnih zadrug na Slo
venskem. V devetdesetih letih 
prejšnjega stoletja je pri nas vla
dala huda agrarna in splošna go
spodarska kriza, njene posledice 
pa so se kazale v hudi zadolže
nosti kmetov, propadanju kmetij 
in izseljevanju. V tem času so na 
podeželju nastajele številne kre
ditne in tudi druge zadruge, nji-

nega je predpisala država s svo
jimi zakoni, ne more pomembne
je vplivati, vse njene možnosti, 
okviri in principi delovanja so 
predpisani z administrativnimi 
ukrepi.

Trudimo se torej, da bi vsako 
leto odšlo nekaj otrok tudi na 
kmetijske šole in se usposobilo 
za katerega od kmetijskih pokli
cev s ciljem, da kasneje prevza
mejo kmetijo kot mladi gospo
darji. V ta namen razpisujemo 
štipendije, ki jih podelimo otro
kom na kmetijah. Vendar pa je 
kljub materialnih podpori tovrst
nih odločitev za poklic zelo malo.

Vedno znova ugotavljamo, da 
vzrok za to nikakor ni v nezani
manju za poklic kmeta in kasnej
še delo na domači kmetiji, am
pak v napačni gospodarski politi
ki, ki je v zadnjem času zanema
rila kmete in kmetijstvo označila 
kot ekonomsko povsem nezani
mivo dejavnost, družba pa po
stavila poklic kmeta na dno le
stvice cenjenosti oziroma prilju
bljenosti posameznih poklicev.

To so napake, storjene v po
vojnem obdobju, in dolg, ki bi ga 
družba morala povrniti kmetu ta
ko, da bi spet vrnila ugled kmeč
kemu poklicu in dala kmetovemu 
delu pravd ceno in vrednost. S 
tem bi bil prav gotovo rešen tudi 
problem premajhnega števila 
mladih, ki bi jim poklic kmeta po
stal njihov življenjski cilj.

hovo število pa se je še posebej 
povečalo pod vplivom Krekovih 
idej. Te zadruge so množično za
jele predvsem kmečko prebival
stvo. Predvsem s samopomočjo, 
s katero so se kmetje izognili 
oderuštvu, so precej pripomogle 
tudi k izboljšanju kmetovega po
ložaja.

Iz pisnih virov je razvidno, da 
so v zadnjih letih devetnajstega 
stoletja delovale zadruge tudi v 
naših krajih. Oglejmo si njihovo 
delovanje pred nastopom prve 
svetovne vojne, torej v časih, ki 
so bili zelo trdi za delo in preži
vetje, večinoma tudi v znamenju 
hude gospodarske krize.

Zadružništvo na Žirovskem
Leta 1895 je bila v Žireh usta

novljena konzumna zadruga, leta 
1898 pa v okviru konzuma tudi 
mlekarna. Ta pa je po šestih ali 
sedmih letih prenehala delovati.
Konzum je po prvi svetovni vojni
propadel z veliko izgubo, člani 
so to izgubo izplačevali še tja do 
leta 1928.

Okrog leta 1909 je začela po
slovati tudi mlekarska zadruga 
na Dobračevi. Tudi ta je kot veči
na drugih organizacij tistega ča
sa zašla v hude težave.

Kmetje kljub številnim slabim 
izkušnjam niso obupali in so se v 
drugi polovici tridesetih let pono
vno lotili razmeroma organizira
nega ustanavljanja nove mlekar
ske zadruge. Do ustanovnega 
občnega zbora je prišlo dne 12. 
marca 1939. Na njem so sprejeli 
posebna zadružna pravila, ki so 
že natančno določila način po
slovanja zadruge. Mlekarska za
druga v Žireh je bila vpisana v za
družni register Okrožnega sodiš
ča v Ljubljani. Včlanjena je bila 
tudi v Zadružno zvezo v Ljublja
ni, kar dokazuje, da so bile za
druge v teh časih že tudi organi
zacijsko povezane.

Kot nam že ime pove, se je za
druga ukvarjala z odkupom in 
prodajo mleka in masla, kmeta je 
preskrbovala s krmili in gnojili.

Ob nastopu druge svetovne 
vojne je bilo delovanje mlekarne 
za nekaj časa prekinjeno, vendar 
pa so Nemci kmalu zahtevali po
novno obratovanje — seveda po 
pravilih in ob ukrepih, ki so jih 
sami uvedli.

Po vojni se je delo mlekrane 
nadaljevalo v novi državni uredi
tvi. Mleko so odvažali v Škofjo 
Loko in ga razdeljevali domačim 
strankam.

Dne 10.2.1946 pa je iz doteda
nje Mlekarske zadruge nastal 
nova z nazivom Živinorejska za
druga z omejenim jamstvom v Ži
reh. Zadruga je bila vpisana v Za
družni register Okrožnega sodiš
ča v Ljubljani. Prenehala je, ko 
se je spojila z novo kmetijsko za
drugo z omejenim jamstvom Žiri 
leta 1948.
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Zadružništvo v Rovtah
Že leta pred prelomom stole

tja, je bila tudi za rovtarsko ob
močje tako kot povsod drugod 
po Sloveniji značilna revščina, ki 
je vladala med kmečkim prebival
stvom, kmetije so se zadolževa
le, veliko jih je bilo razkosanih ali 
so povsem razpadle. Da bi se 
razmere vsaj nekoliko ublažile, je 
bila v Rovtah leta 1895 pod idej
nim vodstvom Janeza Hladnika 
ustanovljena kmečka hranilnica 
in posojilnica.

Dne 1. marca 1989 pa je pod 
vodstvom Franca Kunca (p.d. 
Zadrugarja) začelo poslovati 
Kmetijsko društvo, ki je 1902 
ustanovilo prvo mlekarno v Rov
tah. V teh letih je bila na njegovo 
pobudo ustanovljena Domača 
zavarovalnica, ki je solidarnostno 
pomagala prizadetim zadružni
kom. Iz virov je tudi razvidno, da 
je večnamensko stavbo v Rovtah 
postavilo Kmetijsko društvo Rov
te. Stavba je bila vseljena leta 
1911.

Ob naštetih mejnikih, po
membnih za Kmetijsko društvo v 
Rovtah, moramo omeniti tudi 
župnika Mateja Sušnika , ki je v 
Rovtah župnikoval 30 let. Doma 
je bil iz Poljan v Poljanski dolini. 
Gospod Sušnik je pred priho
dom'v Rovte živel in deloval na 
Vrhniki in tu leta 1904 pomagal 
ustanoviti mlekarsko zadrugo. Iz 
Vrhnike se je preselil v Rovte, 
kjer je z Zadrugarjem in drugimi 
najbolj delovnimi člani Kmetij
skega društva oral ledino kmetij
skemu zadružništvu na tem ob
močju.

Ohranjeni so zapisniki načel
stva Kmetijskega društva Rovte. 
Prvi zapisnik je bil napisan 19. fe
bruarja 1899, na tej seji so med 
drugim potrdili letni račun za leto 
1989, ki je bilo prvo leto poslova
nja tega društva.

V Rovtah je delovala tudi živi
norejska zadruga, ki pš je zaradi 
nedelavnosti leta 1923 razpadla.

Viri navajajo, da so se razmere 
zaradi delovanja Kmetijskega 
društva izboljšale, ljudje so si 
materialno nekoliko opomolgl, iz
boljšali so si domove in gospo
darska poslopja, gnojili travnike 
in redili lepo živino, ki so jo pro
dajali na sejmih.

Omenimo naj še, da so bile 
Rovte do prve svetovne vpjne 
pod Italijo, po vojni (1921) pa je z 
novo državno politično razdelitv- 
jo to ozemlje pripadlo Jugoslavi
ji. V času med obema vojnama je 
po vsem svetu izbruhnila huda 
gospodarska kriza. Razmere so 
se tudi v naših krajih ponovno in 
neustavljivo slabšale, naraščala 
je draginja, zaslužka ni bilo, kme
tije so se zadolževale, ljudje pa 
izseljevali v tujino.

V hudi krizi je človeštvo doča
kalo svojo doslej najstrašnejšo 
preizkušnjo v zgodovini - drugo 
svetovno vojno.
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Iz "Zadružnika”
Vida Lamovec

Socialna politika v kmetijstvu
Naša kmetijska zadruga obse

ga območje Žirov, Rovt in Vrha 
nad Rovtami. V veliki večini je to 
svet, ki je površinsko zelo razgi
ban, kmetije po svojih značilno
stih sodijo v hribovsko in pa gor
sko višinsko območje. Iz nave
denega lahko sklepamo, da je 
veliko kmetijskih površin, kjer 
strojna obdelava ni mogoča, za
to kmetje še vedno obdelujejo 
zemljo na skoraj enak način, kot 
so to počeli njihovi očetje in de
di. Seveda so vmes tudi izjeme 
- kmetje, ki so si zaradi boljših 
objektivnih in subjektivnih mož
nosti in seveda z velikim lastnim 
prizadevanjem v zadnjih letih 
ustvarili boljše delovne in ži
vljenjske razmere, ki jim danes 
omogočajo, da vendarle nekoliko 
lažje - mogoče z manj fizičnega 
napora - delajo, ustvarjajo do
hodek in si zagotavljajo boljšo 
materialno podlago za prihod
nost. Kljub vsemu pa ugotavlja
mo, da je kmetijstvo zdaj v izred
no težavnem položaju, ki se zad
nje čase iz leta v leto poslabšuje; 
ob tem pa, na žalost, ne moremo 
najti trdnih temeljev, na katere bi 
lahko oprli upanje, da se kmetu 
obeta lepša prihodnost.

Ob tem seveda ne pozablja
mo, da je huda kriza posegla že 
v vse pore gospodarskega oziro
ma družbenega življenja, vendar 
je kmetijstvo kot dejavnost, ki se 
ji še vedno daje pomen socialne 
in ne gospodarske panoge, v iz
jemno slabem položaju. Posledic 
takšne politike, ki jo krojijo najvi
šji državni forumi, si ne znamo 
predstavljati, predvidevamo pa 
lahko in bojimo se, da bodo po
stale napake nekega dne dokon
čno nepoporavljive. Gre namreč 
za proizvodnjo osnovne, od vseh 
dobrin najnujnejše dobrine — 
hrane. Družbi oziroma pravilneje 
rečeno državi pa se tega ne zdi 
vredno ali potrebno upoštevati in 
iz ukrepov, ki jih izdaja, in politi
ke, ki jo vodi, lahko razberemo 
le, da ji je popolnoma vseedno 
ali bomo doma še pridelovali kaj 
mesa, mleka in drugih kmetijskih 
pridelkov ali pa bomo raje vse to 
uvažali.

Kmetje že dolgo zavedajo 
ekonomske krivice, ki se jim go
di, saj se dogaja, da morajo svo
je pridelke prodajati po ceni, ki 
jim ne pokrije niti sredstev, ki so 
jih vložili v proizvod, da o vlože
nem delu, ki mora biti zastonj, 
sploh ne govorimo.

Vendar je kljub zgodovinskim 
izkušnjam, ki nam govorijo, kaj 
vse je že prestal kmečki človek 
in ni obupal, iluzorno misliti, da 
bodo kmetje ob vseh ekonom
skih nesorazmerjih, ki jih tepejo 
in vsestransko ogrožajo, ostali 
mirni in vdani v usodo, obdelovali 
svojo zemljo kot doslej. Družba 
ne bo mogla večno računati na 
že tolikokrat preizkušeno in do
kazano kmetovo ljubezen do 
zemlje, ki je poštenega kmečke
ga človeka vodila, da jo je, če je 
le mogel, skrbno obdeloval do 
zadnjega kotička.

Posledica ekonomskih neso
razmerij v kmetijstvu, ki ne kaže
jo nobenih teženj po uravnava
nju, ampak se le zaostrujejo in 
ugotovitve, da se v kmetijstvu ne 
izplača delati, je iskanje socialne 
varnosti v drugih dejavnostih, ki 
kljub krizi dajejo ugodnejše mož
nosti za življenje in delo, ter 
opuščanje kmetij, ki tako počasi, 
a zagotovo propadajo. Menim, 
da se s tako vodeno gospodar
sko politiko dela zelo velika na
paka, saj je škoda vsake, tudi 
majhne kmetije, ki je bila spo
sobna proizvesti določeno količi
no hrane.

Pa se povrnimo k naši kmetij
ski zadrugi, ki območju, ki ga po
kriva, ter sliki socialnega stanja 
med našimi kmeti.

Število naših združenih kme
tov — članov se nenehno nekoli
ko spreminja, vendar zadnje ča
se le minimalno, tako da je zdaj v 
zadrugi 390 združenih kmetov, 
število kmetij pa je seveda pre
cej mnjše; ta čas je v zadrugo 
združenih 297 kmetij.

Vedeti moramo, da je sestava 
članov zelo pestra in da niso čla
ni zadruge samo tisti kmetje, ki 
so tudi pokojninsko in invalidsko 
zavarovani kot združeni kmetje. 
Takih je 150, vsi ostali pa so za
varovani iz drugih naslovov: veli
ka večina kot delavci v združe
nem delu, nato sledijo upokojeni 
delavci in kmetje (nekateri še po 
zakonu o starostnem zavarova
nju kmetov, drugi že kot združe
ni kmetje), nekaj pa je tudi kom
binirano zavarovanih (delno kot 
delavec, delno kot združeni 
kmet) ter obrtnikov.

Na našem območju je zelo 
malo čistih kmetij, torej kmetij, 
na katerih se družinski člani 
ukvarjajo in preživljajo izključno 
s kmetijstvom. To število ne do
sega niti četrtine vseh kmetij na 
Žirovskem, Rovtarskem in Vr
bovškem.

Če pa si pobliže ogledamo te 
takoimenovane čiste kmetije, vi
dimo, da je zelo veliko domačij, 
na katerih živijo ostareli ljudje, 
ponekod samo posamezniki, 
brez naslednikov, ki bi za njimi 
prevzeli kmetije. Za te kmetije je 
razumljivo, da ne morejo dose
gati in oddajati pomembnejših 
tržnih presežkov. Otroci, tudi če 
so bili, so zemljo zapustili in se 
zaposlili v drugih poklicih, kjer je 
še vedno laže zaslužiti vsakdanji 
kruh.

Le manjši del predstavljajo 
kmetije, na katerih so zagospo
darili mlajši ljudje, ki jim je uspe
lo kmetije v skladu z danimi mož
nostmi tudi primerno mehanizira
ti in organizirati usmerjeno proiz
vodnjo.

Tudi če pogledamo starostno 
sestavo celotnega zadružnega 
članstva in ne samo čistih kme
tov, vidimo, da slika ni spodbud
na, saj le 8 odstotkov članstva 
predstavljajo mladi do 27. leta 
starosti, dobra četrtina vseh čla
nov pa je stara nad 60 let.

Vzroke za tako nezavidljiv po
ložaj v kmetijstvu na našem ob
močju (tudi drugod po Sloveniji 
ni dosti bolje) najdemo v eko
nomskih razmerah. Te so v mno
gih primerih tako slabe, da ne 
zagotavljajo več socialne varno
sti ljudi, ki se preživljajo s kmetij
stvom.

Leta 1983 smo dobili nov repu
bliški zakon o pokojninskem in 
invalidskem zavarovanju, ki je 
med drugim prinesel tudi bistve
no novost - uvedel je obvezno 
pokojninsko in invalidsko zavaro
vanje tudi za kmeta, kar naj bi 
pomenilo, da je kmeta tudi v tem 
pogledu izenačil z delavcem v 
združenem delu.

Zdaj pa lahko ugotavljamo, da 
kljub novi pravni ureditvi, stanje 
na tem področju nikakor ni zado
voljivo in se še stalno poslabšu
je.

Prispevki za PIZ, ki jih morajo 
plačevati združeni kmetje, se iz 
leta v leto povečujejo (še pose
bej je bila rast občutna v letoš
njem letu) in niso v nikakršnem 
sorazmerju z rastjo cen kmetij
skih proizvodov.

Glede nato v naši zadrugi opa
žamo, da se vse več združenih 
kmetov odloča za zavarovanje v 
nižjih oziroma v najnižjem - I. 
zavarovalnem razredu. Pri tem 
moramo navesti, da kmetu zago
tavlja socialno varnost šele IV. 
razred, medtem ko zavarovanje v 
I. do III. razredu zagotavlja tek 
delovne dobe brez širšega 
zdravstvenega in invalidskega 
varstva.

Prezavarovanja združenih 
kmetov iz IV. v I. razred postajajo 
vse pogostejša tudi pri mlajših 
kmetih, kar nas lahko zelo skrbi, 
saj dokazuje, da kmet v današ
njih razmerah nima denarja ozi
roma ga ima vedno manj za za
gotovitev svoje socialne varno
sti. Imamo torej nov zakon, ki za
gotavlja socialno varnost tudi 
kmetu, na drugi strani pa kmeta, 
ki kljub 16-urnemu delavniku 
ne zmore dajtev, ki jih socialna 
varnost zahteva, in se tako vrača 
na stopnjo pred letom 1984, ko 
je veljalo tako imenovano staro
stno zavarovanje kmetov.

V vsakdanji praksi delovanja 
zadruge vedno znova ugotavlja
mo, da si kmet (pri tem naj pou
darim, da imamo v mislih kmeta 
na našem hribovskem oziroma 
gorskem območju, s katerim de
lamo - za kmeta, ki živi in dela v 
ravninskem svetu, je položaj 
ugodnejši) s svojo osnovno de
javnostjo - kmetijstvom, pa če
prav se napreza do skrajne me
je, ne more. zagotoviti zadovolji
vega življenjskega standarda in 
ob tem plačevati vseh obvezno
sti. Med obveznostmi so zelo ve
lik strošek prispevki za zagotovi
tev socialne varnosti, ki rastejo 
povsem neodvisno od gibanja 
cen kmetijkih proizvodov. Ob 
tem seveda kmeta bremenijo še 
zelo visoki stroški kmetijske pro
izvodnje (tudi cene reprodukcij
skih materialov so povsem neso
razmerne s cenami pridelkov), 
treba je zagotavljati tudi sredstva 
za obnavljanje proizvodnih sred
stev oziroma sredstva za razšir
jeno reprodukcijo.

Vse te obremenitve silijo kme
ta, da si išče zaslužek in zagota
vlja socialno varnost v drugih de
javnostih - predvsem v industri
ji, če že ne v celoti pa vsaj delno, 
tako da mu obdelovanje kmetije 
postaja le dopolnilna dejavnost.

Na vse te nepravilnosti, s kate
rimi se srečujemo v kmetijstvu, 
že dolgo opozarjamo razne foru
me, od občine do republike. Za
radi izredno mačehovskega od
nosa vladnih krogov do te dejav
nosti vse bolj obupujejo tudi 
kmetje. Najodgovornejše, ki kro
jijo gospodarsko politiko in izda
jajo ukrepe, od katerih je odvi
sna nadaljnja usoda države in 
njene družbe, že dolgo zaman 
opozarjajo, da je nastopil zadnji 
čas, ko bi bilo treba spremeniti 
kmetijsko politiko, saj sedanja 
vodi našega delovnega kmeta le 
še strmo navzdol.

Kmetje opozarjajo, da takšne
ga (ali še slabšega) položaja res
nično ne morejo in ne bodo ve
čno prenašali. Njihovo mišljenje 
in razpoloženje se nazorno izra
ža v njihovem gibanju Kmečki 
zvezi ter Zvezi kmečke mladine 
oziroma v programih dela, ki so 
jih sprejeli.

Verjetno je vprašljivo, kakšne 
uspehe lahko pričakujejo ta ig- 
banja, vsekakor pa jim pozitivnih 
lastnosti oz. učinkov ne moremo 
odrekati.

Med drugim prav prek aktivno
sti Kmečke zveze postaja slo
venska javnost nekoliko bolj ob
veščena o izrednih težavah, s ka
terimi se srečuje ta gospodarska 
panoga Za kakršnekoli premike 
na bolje pa se bodo morali tudi 
vplivnejši tvorci naše gospodar
ske sedanjosti in prihodnosti za
vesti nujnosti, da je treba prisko
čiti na pomoč našemu kmetij
stvu, razen če nočemo te dejav
nosti dokončno opredeliti kot 
nepotrebne ali celo nezaželene.

To ne bi bilo pametno. In še 
enkrat: nastopil bo čas, ko na 
večno potrpežljivost našega 
kmeta ter njegovo dokazano lju
bezen do rodne zemlje ne bomo 
mogli več računati.
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TOK Kooperacija M — KG Kočevje
Andrej Dvoršak

Razvijajo ovčjerejo in družinske kmetije
Kočevska je bila nekoč bogata in rodovitna. Po vojni pa sta jo 

začela zaraščati gozd in plevel, ki sta se bohotila vse do srede 
osemdesetih let, ko so najpogumnejši in najbolj vztrajni naredili 
ideološki preboj ter dosegli, da je družbena zemlja, ki je nekori
stno počivala, spet prišla v roke zasebnikov, ki sedaj od nje živijo.

Kar Kmečka zveza zahteva da
nes, so na Kočevskem zahtevali 
že pred petnajstimi, dvajsetimi 
leti. Zahteva je bila: "zemljo tiste
mu, ki jo obdeluje”, kar je z dru
gimi besedami pomenilo, da bi 
del družbene zemlje spremenili v 
družinske kmetije, ki naj bi pri
spevale k poselitvi prostora in 
popravljanju napak polpretekle 
zgodovine.

Janez Žlindra direktor M-KG 
Kočevje, ki ima sam nemalo za
slug za razvoj kmetijstva na Ko
čevskem, pravi, da so bile želje 
po razvoju racionalnega kmetij
stva in gospodarjenja, največkrat 
zatrte. Potrebno je bilo veliko tr
me, da se je rodil kočevski pro
gram razvoja družbenega in za
sebnega kmetijskega sektorja. 
Končno je zmagal razum nad 
ideologijo, našla pa so se tudi 
sredstva za skladnejši razvoj 
manj razvitih področij, kamor so
di tudi Kočevska.

pospeševalne službe, ki je trdno 
vpeta v življenje vseh desetih 
krajevnih skupnosti, do klavnice 
in veterinarske službe, ki z na
sveti tudi precej pomaga novo
pečenim ovčjerejcem.

Med najuspešnejšimi ovčjerej- 
ci sta tudi Dušan in Dragan Jari- 
čevski . Lani sta v treh mesecih 
zgradila hlev za 300 ovac. Oba 
sta prišla že pred mnogimi leti iz 
Tetova, kjer ima ovčjereje boga
to tradicijo. Dušan Jančevski ima 
gogstilno v Livoldu, ki slovi daleč 
naokoli po pečeni ovčetini. Odlo
čitev, da se poleg gostinstva loti 
še kmetovanja — ovčjereje, ni 
bila težka. Njegov nečak Dragan 
pa se razen z ovcami ukvarja še 
z gojitvijo plemenskih svinj. Nje
gova čreda je štela 100 plemen
skih svinj, a jo je skrčil za 60 od
stotkov zaradi neustreznih ce
novnih razmerij. Nov ovčarnik Dušana in Dragana Jančevskega (v sredini In desno). Janez Oven, direktor TOK Kooperacija M-Kmetljskega gospodarstva Kočevje, 

Je zadovoljen.

V programu za letošnje leto je 
opredeljen razvoj družbenega 
sektorja tam, kjer so večje far
me. Njihovo učinkovitost bodo 
skušali povečati z raznimi tehno
loškimi dopolnitvami in izboljša
vami. Na področju zasebnega 
sektorja pa načrtujejo izgradnjo 
šestih novih družbenih kmetij, ki 
so zajete v planih sozda in dru
gih soinvestitorjev.

Na Bukovi gori bodo razvili 
ovčjerejo, okoli 400 ovac, nadalj
njih 250 jih bo na novi kmetiji v 
Starem Brezju, v Polomu bo ov
čarnik s 100 ovcami in hlev za 60 
glav govejih pitancev, 30 govejih 
pitancev bodo dodali sedanji 
čredi v Dragi, itd. V Črnem poto
ku pripravljajo teren za konjere
jo, kjer bodo imeli 20 plemenskih 
kobil z žrebeti.

Za vse kmetije so sklenili trd
ne dogovore z interesenti, ki so 
prišli na Kočevsko iz različnih 
krajev, največ pa je letos doma
činov.

Za vse načrtovane programe 
sedaj pripravljajo izvedbene pro
grame gradbeno in drugo doku
mentacijo, ki bo pripravljena do 
marca, tako da bodo lahko z 
gradnjo pričeli aprila in jo končali 
do konca leta.

Janez Oven , direktor TOK 
Kmetijstvo nas je opozoril, na za
nimiv pojav. Ko so pred leti zače
li oddajati družbeno zemljo, so 
bili interesenti vsi po vrsti iz dru
gih krajev Slovenije in domači
nov ni bilo med njimi. Ko pa so 
domačini videli, da program do
bro uspeva, da "misli država re
sno”, so se začeli tudi sami zani
mati za nov način družinskega 
kmetovanja. Kaže, da bo v pri
hodnje vse več domačinov in vse 
manj tistih, ki so pred leti utirali 
pot novim zamislim.

Zaenkrat je še precej prostora 
za zasebno pobudo, kajti od na
črtovanih 5.000 ovac, jih sedaj na 
Kočevskem redijo okoli 2.500. 
Poleg ovac pa bodo redili*še 
okoli 2.000 koz. Vzrok, da se 
ovčjereja hitro razvija, je odprto 
tržišče tako v Beli Krajini kot v 
Ljubljani. Tedensko pošiljajo v 
Ljubljano 20 komadov jagenjč
kov, kar je že premalo. Za ovčje
rejo pa poleg tržišča stoji še vr
sta drugih dejstev, nič manj po
membnih od dobro organizirane

Ivan Mihelič je garač. Njegov ovčarnik bo med najboljšimi. Obisk v Kavčičevem hlevu: 68 govedi je treba prehraniti. Janez Kavčič je na levi.

Na Bukovi gori pa kraljuje med 
stotimi ovcami Ivan Mihelič, ki je 
prišel iz Predgrada. Možak je ga
rač in pol in v M - KG Kočevje 
pravijo, da bo to najbrž eden 
boljših ovčarnikov, ko bo dogra
jen. Ko smo ga obiskali, ni bil 
preveč zgovoren, zdelo se je, 
kot bi ga motili pri njegovem de
lu na samotni Bukovi gori.

Je bil pa zato bolj zgovoren 
Marjan Kavčič , ki je službo v 
Agroservisu obesil na klin in se
daj vodi pašno skupnost v Želj- 
nah. Pri tem mu pomaga svakinja 
Nevenka Kavčič , ki je bila prej 
administratorka v M-KG Koče
vje. Povedal je, da je hlev že stal, 
njihova mati je bila živinorejka in 
tako jim govedoreja ni bila tuja. 
Odločili so se, da v vsaki družini 
eden pusti službo in se posveti 
izključno kmetovanju. Danes v 
njihovem hlevu muka 68 goved, 
od tega 17 krav. Tako Marjan kot 
Nevenka sta zatrdila, da je bila 
njuna odločitev pravilna in da za 
nič na svetu ne bi zamenjala svo
jega kmetovanja.

Povsod, kamor smo prišli, 
smo slišali koliko dela je potreb
no vložiti v novoustanovljeno 
kmetijo, da finančni rezultati niso 
vedno najboljši, da je riziko velik, 
kljub vsemu pa nihče od novope
čenih kmetov ne pomišlja, da bi 
se vrnil nazaj v mesto in v zdru
ženo delo.

V M —KG Kočevje nam je Ja
nez Žlindra povedal, da sta do
slej le dva novopečena kmeta vr
gla puško v koruzo, kar pa je ve
liko manj, kot so pričakovali na 
začetku.

Strah pred kozami
Na Kočevskem so se trd

no odločili, da bodo razvi
jali tudi kozjerejo. To je 
drugi revolucionarni val, ki 
vznemirja varuhe ideolo
ških dogm. Med uspešnej
šimi kozjereje! je Janez Pa
pež iz Seča pri Polomu. Ko 
so štiri njegove koze pre
skočile ograjo in odšle v 
družbeni gozd, je nastal

pravi vihar. Papeža in njego
ve rogačke so takoj prijavili 
"na pristojna mesta". Sesta
ti se je morala posebna ko
misija in oditi na teren, kjer 
je ugotavljala škodo, ki naj 

-bi jo naredile Papeževe ko
ze. Ugotovljeno je bilo, da 
škoda ni omembe vredna in 
da tistih nekaj Papeževih 
koz zagotovo ne bo požrlo

socializma, ki je tokrat na
stopal v obliki družbenih 
gozdov in v imenu po vojni, 
na hitrico, sprejetega zako
na, ki prepoveduje kozjerejo 
in zaradi katerega smo že 
utrpeli miljardne škode. Pa 
se ni še nihče spomnil, da bi 
neumni zakon preklical ...

Koze socializma ne bodo požrle, od socializma pa se Je zredil že marsikateri kozell
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Potrebujete oranžni ”M”?
Mile Bitenc

Svetlobni znaki ”M”
Skorajda ni kraja na sončni strani Alp, kjer ni Mercatorjeve trgo

vine. In mnoge med njimi že imajo svetlobne znake M, ki so postali 
pojem za našo trgovino. So pa tudi prodajalne, ki jih iz različnih ra
zlogov nimajo.

Pogosto se organizacije iz se
stave sozda obračajo na Studio

za ekonomsko propagando prav 
zaradi svetlobnih znakov. Zdaj

sporočamo, da jih imamo na za
logi v dveh inačicah in po ugod
nih cenah. Če bi radi nad vašo 
prodajalno svetlobni znak ”M", 
potem nas pokličite po telefonu 
(061/374-129) in dogovorili se 
bomo za znak in po potrebi tudi

za montažo. Svetlobne znake iz
deluje Elektro —neon Vovk Mi
lan, ki jih tudi servisira oziroma 
popravlja, obnavlja in vzdržuje.

Svetlobni znak ”M” je izdelan v 
obliki črke M iz prešanega oraž- 
nega pleksija, z osvetlitvijo, vpet 
pa je v kovinski okvir. Ima vgraje
no nosilno konzolo, lahko pa se 
preuredi v viseči znak. Dimenzi
je: 100 cm X 50 cm, cena znaka 
1,000.000 dinarjev.

Svetlobna kaseta je enostran
ska, predvidena za montažo na 
fasado zgradbe. V zgornjem delu 
je oranžni znak ’’M”, v spodnjem 
delu pa je predviden prostor za 
dodaten napis (ime trgovine, or
ganizacije). Dimenzija tega zna
ka je 65 cm X 65 cm, cena pa je 
za neosvetljeno kaseto 400.000 
din, za kaseto z fluo osvetlitvijo 
pa 500.000 din.

Omenjene svetlobne znake 
”M” imamo na zalogi v Studiu za 
ekonomsko propagando na Tito
vi 137 v Ljubljani. Število je ome
jeno; dodatna naročila pa bodo 
imela že krepko spremenjeno 
ceno.

Kaseta - reklamni svetlobni M za prodajalne

Reklamni svetlobni izvesek M za prodajalne

bobra trgovina - poslovalnica Stadion
Andrej Dvoršak

Cene so zbezljale

V Hrastniku smo obiskali poslovno enoto št. 12 Stadion, ki sodi 
med najuspešnejše samopostrežbe glede na ustvarjeni dohodek 
na delavca. Direktor M-STR Hrastnik, kamor sodi trgovina, meni, 
da ta dohodek dosega zaradi velike gostote naselja, dobrega izbo
ra blaga in prizadevnih prodajalcev ter vestne poslovodkinje.

Poslovodkinja Marica Kotnik 
sodi med tiste trgovske delavce, 
ki ne gledajo na uro ter v trgovini 
preživijo večji del dneva. Sama 
pravi, da delo v trgovini, zlasti v 
tej, ni lahko. Da to ni poklic, ki bi 
ga priporočala ženskam, zlasti 
niateram z majhnimi otroki. Njeni 
so že preskrbljeni in zato ji delo 
ne povzroča preglavic. Od vsega 
jo najbolj jezi, da je bila trgovina, 
ki je bila zgrajena pred petimi le
ti, slabo projektirana, da nima 
dvigala, ampak dva tekoča trako
va, kar pomeni, da morata biti ob

njiju, ko dobijo blago, najmanj 
dve delavki! Ti dve delavki pred
stavljata tretjino izmene, kar se 
zelo pozna pri delu s strankami v 
sami trgovini.

Značilno za poslovno enoto št. 
12, Stadion je, da je vedno dobro 
založena. Na policah je široka iz
bira istovrstnega blaga različnih 
proizvajalcev. Po dobri založeno
sti slovi daleč naokoli in sem pri
hajajo celo iz Trbovelj.

V zadnjem času opažajo v tr
govini zelo zanimiv pojav: naba

vljajo precej velike količine bla
ga, ki pa že čez nekaj dni izgine. 
Sklepajo, da ga potrošniki poku
pijo iz strahu pred podražitvami, 
kajti v normalnih razmerah bi te 
količine zadoščale za mesec ali 
dva.

Marica Kotnik, ki že 36 let dela 
v trgovini, takega divjanja cen, 
kot ga doživlja zadnja leta, ne 
pomni. Zato ni čudno, da si bolj 
kot vse drugo, želi računalniških 
blagajn - ROP, kajti morda bi le 
tako lahko sledili vsem podražit
vam. V šali pravi, da bi najbrž ob 
tej rasti cen tudi računalnik 
pregorel. Njen strah je brez po
trebe, ker v STP Hrastnik zaen
krat ni denarja — akumulacije, 
za sodobno trgovino.

*če hočeš dobro trgovino, se ji moraš ves posvetiti,« pravi Marica Kotnik.

Za slajše praznike
Mile Bitenc

Pokušina Triglav peciva

V zadnjih dneh decem
bra smo v sodelovanju z Ži
tom pripravili pokušino Tri
glav peciva. Seveda smo 
za to akcijo izbrali le neka
tere prodajalne, in sicer: 
samopostrežbo v Savskem 
naselju, na Fužinah in v Tr
novem. Uredili smo mesta 
za pokušine in obenem or
ganizirali posebno prodajo 
z 10 % popustom.

Ne bi mogli reči, da je bi
la akcija brez uspeha in 
brez odmeva. Trgovci so jo 
sprejeli dobro, prav tako, 
ali pa še bolj, potrošniki.

Res pa bi bila lahko uspeš
nejša, če bi jo bolj poudari
li aranžerji. Izjema, svetla 
seveda, je bilo degustacij
sko mesto v samopostrež
bi v Trnovskem pristanu in 
pri Miru Škrlu bi se ostali 
lahko naučili, kako se takim 
rečem streže.

V letošnjem letu bomo 
prav predstavljanju izdelkov 
na prodajnih mestih dali več 
poudarka, pri tem pa priča
kujemo tudi več sodelova
nja trgovcev in aranžerskih 
služb.

<' :S ........... v/--
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Tozd Savica se spreminja
Andrej Dvoršak

Vse več specializiranih prodajaln
Tozd Savica Mercator-Rožnika v zadnjih dveh letih namenja 

precej pozornosti prenovi in spremembi vsebine svojih trgovskih In 
gostinskihm lokalov. Od leta 1987, ko so pričeli graditi samopo
strežno trgovino na Golem pri Ljubljani, se zidarji in drugi obrtniki 
brez prekinitev "selijo” od enega objekta k drugemu. Lani so odprli 
prenovljeno trgovino na Rakitni, centralno kuhinjo za pripravo deli
katesne hrane v Tomačevem pri Ljubljani in specllaizirano proda
jalno kruha in Izdelkov iz žitaric "Zrno do zrna” v Ljubljani, končuje 
pa se prenova stare tehnične trgovine v Bohinjski Bistrici.

Tem večjim naložbam oziroma 
posegom se pridružujejo še 
manjše prenove bifejev v Ljublja
ni in njeni okolici (bife na Dakovi- 
čevi ulici in v Tomačevem, samo
postrežna trgovina v Polhovem 
Gradcu). Načrtujejo novo delika
tesno trgovino in vinoteko v tr
govskem centru na Bledu in sla
doledni vrt v pasaži ljubljanskega 
Nebotičnika.

Direktor tozda Robert Vodopi
vec nam je povedal, da so se 
odločili za takšno politiko preno
ve, ki bo omogočila specializaci
jo posameznih lokaov, predvsem 
to velja za ljubljanske. Pri tem 
imajo največ težav s krajani, ki 
ne kažejo prav nobenega razu
mevanja za širitev in popestritev 
ponudbe, ki jo omogočajo prav 
take prodajalne. So pa take trgo
vine za uspešno poslovanje toz
da izjemno pomembne, o čemer 
pričajo podatki o prometu.

Prav promet v specializiranih 
trgovinah je izrazit. Povprečni 
promet tozda je bil ob koncu leta 
izkazan z indeksom 335, preno
vljene in specializirane trgovine 
pa to povprečje močno presega
jo. V Burji znaša' indeks 983, v 
samopostrežni na Rakitni 349, 
na Golem 406 in v Zrnu do zrna 
361. V Zrnu do zrna dnevno pro
dajo več kot 1000 kilogramov 
kruha, kar predstavlja prodajo 
kruha v veliki samopostrežni tr
govini, denimo tisti v ljubljan
skih Murglah.

Raste tudi količina dnevno pri
pravljene delikatesne hrane v 
centralni pripravljalnici, s tem pa 
tudi njen promet. V tem central
nem obratu dnevno pripravijo 
povprečno 60 kilogramov razli
čnih delikatesnih jedi, ob koni
cah pa do 200. Cilj je dnevno, v 
dveh izmenah, pripraviti 400 do 
500 kilogramov različnih jedil.Ta- 
deja Relsp, tehnologinja v toz
du In Danica Mikelj, vodja deli
katesne kuhinje v Tomačevem, 
sta povedali, da dnevno pripra
vijo 66 vrst delikatesnih jedi in 
drugih delikatesnih Izdelkov - 
kuhanih, pečenih, ocvrtih, sola
te, namaze, polnjene paprike, 
omake, šunko v testu...Sedem
deset odstotkov vseh Izdelkov 
dostavljajo v Burjo, sicer pa se 
v tem obratu oskrbuje kar 12 tr
govin temeljnih organizacij v 
sestavu Mercator-Rožnika.

Burja je resnično nov veter
"V Burji kupci največ povpra

šujejo po solatah in cvrtju”, nam 
je povedala poslovodkinja v tej 
prijazni trgovini Marija Odar. V 
kratkem času so v Burji pridobili 
številne nove in stalne stranke, ki 
prihajajo z vseh koncev Ljublja
ne in njene okolice. Tudi gostilni
čarji niso redki kupci. Povprečno 
stranke kupujejo od deset do 
petedeset dekagramov posa
meznega izdelka, največkrat pa 
se tehtničin kazalec ustavi na tri
desetih.

K Burjinemu uspehu nedvom
no prispeva tudi osebje ozircftna 
njegov sestav. Od osmih zapo
slenih so tri kuharice, pet pa je 
prodajalk, vse po vrsti pa so pri
jazne in znajo strankam dobro 
svetovati. Novost, ki jo uvedejo v 
trgovini, denimo hrenovke v te
stu, kupci hitro sprejmejo in v tr
govini poskrbijo, da povpraševa
nje po njej ne usahne. Delikate

sna prodajalna Burja je dokaz, 
da so poslovne usmeritve v 
specializirane prodajne progra
me In s tem prodajalne, seveda 
ob ustreznih In primernih ka
drih, tisto, česar se še premalo 
zavedamo In izkoriščamo. V na
ši trgovski mreži Imamo še veli
ko neizkoriščenih možnosti In 
še več prodajalcev, ki so jim na
predek trgovine, širitev asortl- 
mana In odnos do kupca, prav 
malo mar.

V Savici - ali dobro, ali nič
Obiskal sem več Savičinih pro

dajaln, kamorkoli sem prišel, po
vsod je bilo čutiti prizadevanje za 
boljše poslovne rezultate. Več
krat sem tudi slišal , da se vse 
bolj uveljavlja program specializi
ranih delikates, ki jih je začel raz
vijati Zdene Potočnik z Miško In 
nadaljeval v Muci In Krtu. Ideja 
je prodrla tudi v številne druge 
Savičine poslovalnice, če pa bo 
prišla prav med vse delavce Savi
ce in tudi drugih Rožnikovih toz
dov, se nam lahko zgodi, da po
stanemo ena najbolj uglednih in 
znanih delikatesnih hiš. Možnosti 
za to imamo dovolj, le volje je 
premalo...

Tam pa, kjer ni prave volje, 
lahko zaleže tudi beseda poslo
vodnih organov, kot je bil to pri
mer v Savičini samopostrežni tr
govini v Murglah. Krajani Murgel 
so se pritoževali tako nad trgovi
no kot nad njenimi delavci. V ne
kaj tednih je vodstvo Savice z

odločnimi ukrepi odpravilo naj
večje pomanjkljivosti. Deloma so 
trgovino prenovili, deloma jo še

prenavljajo. Delavcem v njej pa 
so povedali, da morajo ali postati 
pravi trgovci, ali pa bodo celoten

kolektiv preselili v trgovino na 
drugi konec Ljubljane. Delavci so 
se raje odločili za prvo...

i mmmsmm 1
»Vlkendail poleti poskrbijo za promet« Poslovodkinja na Rakitni je Zofija Prlmtak.

Od tu prihajajo dobrote: centralna pripravljalnica delikatesne hrane v Tomačevem. Vodja kuhinje je Danica Mikelj.

V Zrnu do zrna dela konektomat posebna psi, v kateri pred kupčevimi očmi spečejo pecivo.

Prenovljen oddelek za prodajo sadja In zelenjave v Murglah.
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Mercator na Dolenjskem
Ljuba Sukovič

Standard nadaljuje z obnovami trgovin
M-Nanos - prvi 
na postojnskem 
prvenstvu v klejanju
Dušan Dordevič

M - Standard iz Novega mesta Ima svoje prodajalne raztresene 
od Šentjerneja do pod Gorjancev ter od Novega mesta tja v Suho 
krajino, ki pa so v večini potrebne temeljite obnove. V lanskem letu 
so bile v zelo kratkem času obnovljene tri prodajalne, In sicer po
trošniški center za Zagrebški cesti v Novem mestu, prodajalna na 
Dvoru pri Žužemberku in prodajalna v Šmihelu pri Novem mestu. 
Odprt pa je bil tudi nov bife v prodajalni na Belokranjski cesti v No
vem mestu. V decembru lani pa se jim je v novi preobleki pridružila 
še klasična trgovina z mešanim blagom v Podturnu pri Dolenjskih 
Toplicah, tik ob znani partizanski magistrali, ki pelje mimo Kočev
skega Roga oziroma Baze 20.

Prodajalna Podturn je v stavbi 
podturnskega gasilskega doma. 
Gasilci so nam v času adaptacije 
trgovine rade volje odstopili svo
je prostore za začasno poslova
nje. V sestav naše delovne orga
nizacije je prodajalna prišla leta

1976, dobili smo jo od M-Rož
nika.

Prenovljena je bila v glavnem 
notranjščina ter zamenjana vsa 
okna in vrata z vetrolovom, do
dan pa je nastrešek za hrambo 
embalaže in kurjave. Opremljena

je z delno novo opremo za klasi
čen način prodaje blaga. Vsa 
gradbena in obnovitvena dela so 
opravili delavci Obrtne zadruge 
Hrast iz Novega mesta, ki so ra
cionalno uredili 45 m2 prodajnih 
površin (prej 36 m2) in 35 m2 
skladiščnega prostora. Celotna 
vrednost del in opreme znaša 
približno 45 milijonov din.' Sred
stva so bila zagotovljena iz inve
sticijskega vzdrževanja ter s 
17.500.000 din dotacije Občiske- 
ga sklada za pospeševanje in 
razvoj kmetijstva ter proizvodnjo 
hrane, kjer se zbirajo tudi na
menska sredstva za razvoj pode
želske trgovine. Omeniti mora
mo, da je to prvi primer pri nas,

da bomo za obnovo trgovin do
bili nepovratna sredstva.

Prenova te prodajalne je bila 
načrtovana v tem srednjeročnem 
obdobju, v prihodnjem pa načr
tujemo še obnovo prodajalne na 
Otočcu in v Prečni pri Novem 
mestu.

Prodajalna v Podturnu bo v le
tošnjem letu dosegla 38 milijono- 
ov din prometa, prihodnje leto pa 
50 milijonov din. Štirim zaposle
nim prodajalkam v Podturnu bo 
delo v prenovljeni prodajalni la
žje, prebivalci tega dela Dolenj
ske pa bodo bolj kulturno in bolj 
solidno postreženi.

Ženska ekipa M-Nano
sa je na DŠI v Postojni os
vojila prvo mesto v keglja
nju. Ekipo so sestavljale: 
Jelen, Mlakar, Drekonja in 
Petrovič. Tekmovalke 
uspeh ponavljajo iz leta v 
leto. Na tekomovanju je na
stopilo 12 ekip. Za uspeh, 
ki so ga dosegle, vse če
stitke.

Košanci in Nanosov koledar
Joža Kaluža

Staro bi se tudi v novih časih bolje obneslo

Usposabljanje 
narodne zaščite v 
M - Nanosu
Dušan Dordevič

Živimo v času, ko se namesto z delom, ukvarjamo tudi z vsem 
mogočim, tudi z anketami. Eno takih smo napravili te dni med po
trošniki v naši trgovini. Zaživela je kar brez vprašanj In to na temo 
"letošnji Nanosov koledar”.

"Kje pa imate letos Nanosov 
koledar ?"

”Oh, tega pa res ne odnesem 
domov ..."

"Doma imam kup praznih 
skled ..."

"Kam si bom napisal mleko, ki 
ga namolzem ?..”

"Kam bom napisala izmeno?
M

"Kam si bom zabeležila stanje 
števca ?...”

Po tridesetih letih neprekinjenega 
aela v tozdu TMI v Nanosu se je 
upokojil Ivan Debevec (levo). Sode- 
avci so mu pripravili majhno slo- 
esnost z željo, da bi dolgo užival.

"Kam si bom označila, kdaj 
sem sejala zelje? ..."

"Le kaj je ta, napol odprt pra
šič ?..."

"Ne, na tale koledar se pa prav 
nič ne spoznam ...”

"Letos bo treba pa nekaj dru
gega poiskati ..."

"Kaj je šel v pokoj tisti, ki je 
prej sestavljal VAŠE koledarje?

"Letos pa vam res ne bodo 
zmanjkali ...”

"Doma so mi naročili naj prine
sem drug koledar..."

Tako so govorili potrošniki in 
prvič v dolgi praksi se nam je 
zgodilo, da so nam vračali kole
dar, da ga niso sprejeli z našimi 
najlepšimi željami, ki naj bi velja
le vse dolgo leto.

Resnično, ta koledar ni uspel. 
Kot, da bi v letu 1989 ne smeli pi
sati in zapisati ničesar več. Ne, 
koliko dni zdrži cena enemu akti- 
klu, ne, kolikokrat nas določen 
občan skuša okrasti, ne, kdaj 
.nas je obiskal inšpektor, ne, kdaj 
je kdo zamudil službo, ne, kdaj 
bo prišel obisk naših vodilnih. 
Ne, nič več ne bomo zapisali. Ža
lostni bomo ob pogledu na pra
zne sklede, s prstom bomo mo
rali najti dan na njih, koline pa 
morda imeli samo na sliki ...

Staro bi se bolj obneslo, kaj?
Anketa, med potrošniki je na

stala v trgovini Košana.

Decembra smo v Nanosu 
usposabljali člane enote 
narodne zaščite. Udeležba 
na seminarju je bila zelo 
dobra. V februarju načrtuje
mo usposabljanje še ene 
skupine delavcev. Udele
ženci seminarja so se se
znanili z zgodovinskim raz
vojem NZ, z načrtom za de
lo NZ ter s konkretnimi na
logami posameznika v ra
zličnih varnostnih razme
rah. Vsa potrebna opravila 
so bila praktično prikaza
na.

Poudarimo pa lahko, da 
imajo posamezniki različne 
predstave o vlogi narodne 
zaščite. Naj torej pojasni
mo: pripadnik enote NZ Je 
lahko vsak delavec oziro
ma občan, ki je sposoben 
za opravljanje različnih na
log NZ, dokler ni vpoklican 
na opravljanje nalog v eno
to, v katero Je sicer redno 
razporejen (oborožene si
le, delovna dolžnost) Itd.

S takim načinom uspo
sabljanja bomo še naprej 
podružbljali SLO In DS ter 
prlpomgll, da bodo delavci 
seznanjeni z nalogami, ki 
jih morajo opraviti v dolo
čenih razmerah, ko je po
trebno In odrejeno delova
nje enot NZ.

Pravnik svetuje
'Sergej Paternost

Kdaj ob neizpolnjenih pogojih v 
pokoj?

Delavec je dopolnil 60 let starosti In ima 29 let pokojninske 
dobe. Vprašanje je, ali lahko delavec nadaljuje z delom glede 
na to, da nima 40 let pokojninske dobe?

Po določilih 173. člena Zakona o delovnih razmerjih delav
cu preneha delovno razmerje zaradi Izpolnitve pokojninske 
dobe samo, če Izpolni pogoje za polno osebno pokojnino po 
Zakonu o pokojninskem In invalidskem zavarovanju.

Tako bo delavec lahko nemoteno nadaljeval z delom, ven
dar le do dopolnitve 65 let starosti, kajti po dopolnitvi 65 let, 
mu bo prenehalo delovno razmerje po 3. točki 172. člena Za
kona o združenem delu, ki pa
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® Portret sodelavca
Jože Kirm

Sadjar s srcem
Skrita, nekaj kilometrov stran od Mirne peči, leži vasica Mali Kal, 

ki ji domačini pravijo Dobje. Zaselku bi otroci, zaradi obilice sklad- 
kega sadja in jagodičevja, upravičeno rekli "mali raj”.

Na koncu vasice se na blagem 
hribčku sonči kmetija Martina 
Barbo , znanega sadjarja in ene
ga od treh kooperantov za vzgo
jo sadnih drevesc novomeške 
Kmetijske zadruge. Kmetija meri 
skupaj 18 hektarov. Od tega je 
en hektar in pol ograjeno in na
menjeno za vzgojo različnih sad
nih sadik, vrtnic, okrasnega gr
mičevja, jagodičja, vrtnin in kri
zantem.

Martin je že od mladih nog, za
radi ljubezni do zemljein narave, 
čisti kmet. Za sadjarstvo se je 
navdušil na Grmski kmetijski šo
li. V začetku je sadna drevesca 
cepil in vzgajal le ljubiteljsko, za 
domače potrebe in za sorodnike. 
Uradno pa je kot drevesničar za
čel v letu 1959.

Ko sem ga hladnega decembr
skega dopoldneva obiskal se je

ravno pripravljal s traktorjem na 
njivo. Sin Jože pa je trosil umet
no gnojilo. Sadjarstvo je tudi moj 
konjiček, zato je bil razgovor z 
njima še toliko bolj zanimiv.

Sprva so jablane cepili na ge- 
nerativne podlage to je na seja- 
nec. Danes pa cepijo jablane na 
degetativne podlage MM 106, M 
26 in M 9. Hruške pa cepijo na 
kutino. Letno Martin za prodajo 
vzgoji nekaj tisoč drevesc. Mar
tin ljubi svoje delo, sadjar je s sr
cem. Rad se pohvali s s poseb
nostmi, ki jih je vzgojil sam. Po
sebno zanimiva sta rdeči ribez in 
kosmulja, ki rasteta kot drevesce 
in ne kot običajno, v grmu. Zani
mive so tudi jablane in hruške-- 
posodovke, ki nekatere zrastejo 
le okrog pol metra visoko, pona
šajo pa se z lepimi debelimi plo
dovi. Mart in goji tudi mandaljne

in kakije, ki sicer nista rastlini na
ših krajev. Pri njem rastejo tudi 
lubenice, jajčevci in vse mogoče 
rastline, skratka to je pravi mali 
raj. Posebnež je tudi domači pes 
Pik, ki je dobil ime po junaku iz 
risanke. Ko je iz zemlje skočila 
rejena miška jo je hitro zagrabil 
in poslal na drugi svet. Spretno 
lovi tudi voluharje, ki so največji 
škodljivci v drevesnici. V enem 
samem dnevu je ujel celo sedem 
teh škodljivcev.

Ves izbor Martin vzgja po sor
tni listi za Slovenijo, sadjarji pa v 
zadnjem času veliko povprašuje
jo po nekaterih starih sortah 
sadnega drevja. Jezi se na komi
sijo, ki ne dovoli vzgajati sort, ki 
niso v sadnem izboru. Po naroči
lu pa stranke rad ustreže in cepi 
sorto po želji naročnika, zaradi 
ohranitve starih sort.

Zanimanje za sadjarstvo je če
dalje večje. Posebno ob novih hi

šah in vikindih si lastniki želijo 
imeti tudi svoj mini sadovnjak. 
Martin jim rad svetuje, ko pridejo 
pa sadike. Obiskovalci si lahko- 
obgledajo bogat izbor dreves, ki 
rastejo okrog Martinove hiše. 
Pridelek znaša 10—15 ton sadja.

Očetu pri delu veliko pomaga, 
kadar je doma, sin Jože, ki jo je 
tudi ubral po očetovih stopinjah. 
Je absolvent Biotehniške fakulte
te—smer sadjarstvo in vrtnar
stvo. Martin želi, da bi nadaljeval 
z njegovim delom. Martin se v 
glavnem ukvarja z vzgojo sadik. 
Jožetov "TOZD” pa je vzgoja vr
tnic, okrasnega grmičevja, kri
zantem in sadik povrtnin. Za sa
dilno sezono 1988/89 je Martin 
pripravil: jablane Jonagold, Ida- 
red, Mantet, Lonjan, James grie- 
ve, Beličnik, Gloster itd.

hruške Junijska lepotica, Star- 
krimson, Konferans, Hardijeva in 
Passa, krassana 

češnje Coit, Van in Domača 
hrustavka

oreh odbran semenjak, 
jagodičevje ribez, kosmulja, 

leska, robida, vrtnice in okrasno 
grmičevje

Kupcem priporoča naj sadje 
sadijo čimbolj zgodaj spomladi, 
ko zemlja ni več zmrznjena. Za 
prvo leto pa v sušnih dneh pripo

roča zalivanje. Posebej mi je na
ročil, naj tudi zapišem: kupcu, ki 
kupi več drevesc, po želji poma
gajo drevesca tudi posaditi, če 
seveda ni preveč oddaljen, prvi 
dve leti pa posajena drevesa tudi 
obrežejo.

Martinov naslov je: Mali Kal 
11, 68216 Mirna peč, tel.: (068) 
84-435.

Smeh je pol zdravja
Milena Kreč

Nič nam ne morejo ... 
ne leta, ne nizke pokojnine

Ob zaključku vsakega leta se srečujemo upokojenci Ljubljanskih 
mlekarn na novoletnem srečanju. To je priložnost, da se stari prija
telji in nekdanji sodelavci sproščeno pogovorimo o minulem in pri
hodnjem času. Tovariše, ki so to leto prvič med nami, prisrčno po
zdravimo, jih seznanimo z našo dejavnostjo, z našimi pravicami in 
dolžnostmi. Da bi naše delo v klubu bolje poznali, vsem„ki so že 
več let med nami in onimi, ki še prihajajo, predstavimo svoje delo
vanje.

Portret sodelavca
Alenka Medved

Zgodba
o poti do medalj

Predstavljamo vam Staneta Kavčiča, šortnega referenta v Zmajč
kovem butiku izvrstnih slaščic. Kavčič se je že krepko približal sre
čanju z Abrahamom, toda njegov polet in življenjska moč se lahko 
mirno merita z mnogo mlajšimi.

Klub upokojencev Ljubljanskh 
mlekarn deluje že 12 let in ima 
172 registriranih članov.

Leta nas ne ovirajo, da se ne 
bi udejstvoyali v športnem, kul
turnem in družabnem življenju. 
Sodelujemo s klubi v občinskem 
in mestnem merilu, imamo svoj 
pevski zbor, ki nas razveseljuje z 
lepo slovensko pesmijo. Zbor 
nastopa ob raznih prilikah v pod
jetju in tudi na terenu. Kadar 
pospremimo sotovariša na zadjo 
pot, mu je pesem našega zbora 
zadnje slovo. Obiskujemo bolne 
in onemogle člane kluba, jih z 
majhnimi darili razveselimo, 
predvsem pa jim damo občutek, 
da niso pozabljeni.

Krožek ročnih del je bil usta
novljen v preteklem letu. Mnogo 
lepih izdelkov smo naredili, ki 
smo jih prvič razstavili ob lan
skem Dnevu Mercatorja v upra
vni zgradbi na Titovi cesti. V 
sklopu občine Bežigrad pa smo 
na Gospodarskem razstavišču 
ponovno prikazali delo naših rok. 
Izdelki so bili pohvaljeni in pri
znani. Tovarna pletenin Rašica 
nam je zato omogočila ogled 
svojih obratov, kar je bilo enkrat
no.

Za rekreacijo članov kluba 
smo pripravili enodnevne izlete v 
naravo, v bližnjo okolico Ljublja
ne. Kar veliko nas je bilo, ki smo 
preizkušali naše telesne zmoglji
vosti. Naši daljši izleti pa so bili 
predvsem v kraje NOB. Bili smo 
na Tjentištvu, v Mostarju, Saraje
vu, na Sutjeski, mostu na Neretvi 
in na Gosposvetskem polju na 
Koroškem.

Občasno prirejamo tovariška 
srečanja. Ogledamo si diapoziti
ve o različnih potovanjih po tujih 
deželah, zapojemo, se pogovar
jamo in nasmejemo. Včasih pri
dejo na mizo tudi dobrote oziro
ma izdelki mlekarne.

Najbolj pa se veselimo zaklju
čnega kosila. Tako smo se 
27.12.1988 srečali v restavraciji 
Ilirija. Zbrali smo se, z majhnimi 
izjemami, vsi člani kluba. V po
zdravnem nagovoru je predsed
nik kluba Janez Volaj zaželel do
brodošlico in prijetno počutje 
vsem članom kluba in predstav
nikom Ljubljanskih mlekarn in 
tozda Savice, ki so bili naši gost
je.

Tajnica kluba je na kratko po
ročala o delu in klubskem denar
ju. Franc Zalar, pomočnik gene
ralnega direktorja se je zahvalil 
za povabilo in nas seznanil s po
tekom proizvodnje Ljubljanskih 
mlekarn in načrti za prihodnje le
to. Obljubil je nadaljnjo finančno 
pomoč našemu klubu, za kar je 
bil nagrajen s glasnim aplavzom.

Bili smo kot velika družina ve
selih ljudi. Po dobrem kosilu so 
naše pevke zapele nekaj lepih 
pesmi, recitatorka pa je povedala 
nekaj grenko smešnih resnic. 
Podelili smo medalje in prizna
nja. Neverjetno, koliko dobrih 
športnic in športnikov ima naš 
klub! Ob salvah smeha so se vr
stile zlate, srebrne in bronaste 
medalje. Vsako leto na ta 
dan poskrbimo za dobro voljo s 
srečelovom, tombolo ali igro 
daj —dam. No, letos je bila prvič 
na vrsti licitacija lepih in koristnih 
daril. Dobra glasba je privabila na 
ples vse, ki so si tega še želeli. 
Smeha in veselja je bilo popold
ne več kot vse leto. Sprostili smo 
se, razigrali in pozabili, da je ži
vljenje težko. Težko za nas, z na
šimi pokojninami in težko za vse, 
ko gledamo v prihodnost.

Ta dan pa nam bo ostal kot 
svetla točka v novem letu. Obilo 
dobrih želja nas je spremljalo, ko 
smo se razšli in si želeli nasvide
nje na prihodnjem srečanju in 
srečno!

Stane Kavčič s sodelavcem 
Janezom skrbi za vzdrževanje 
obratov Zmajčkovega butika. 
Dela za dva para pridnih rok ni
koli ne zmanjka. Kljub obilici de
la, pa Stane vsak dan, predvsem 
poleti, sede na jeklenega konji
čka in prekolesari 60 do 70 kilo
metrov. Natančno ne pove, koli
ko. Pravi, da je vadba skrivnost, 
pomembna za uspeh.

S športom je bil Stane "zastru
pljen" že v mladih letih, toda po
gojev za aktivno vadbo ni bilo in 
zato smo morda danes prikrajša
ni za športnika, o katerem bi pi
salo domače in tuje časopisje.

Življenje v tolminskih hribih je 
težko. Od tam je Stane doma. 
Delo na skopi zemlji, krmljenje in 
paša živine. Razen sonca in či
stega zraka, je v teh hribih, zlasti 
po vojni, primanjkovalo vsega. 
Kakšno veselje so vaškim mul
cem predstavljale zapuščene 
smuči italijanske vojske. Razpo
sajeno otroštvo se je končalo s 
Stanetovo potjo v dolino. Pri se
demnajstih se je šel učit za klju
čavničarja.

V mestu se je Stanetu odprl 
svet športa. Navdušeno je 
spremljal smučarijo in Mesar
stvo, toda na rekreacijo ni bilo 
mogoče misliti. Športni talent se 
je pokazal pri vojakih, ko je bil na 
vojaškem tekmovanju član garni- 
zonove zmagovalne ekipe.

Komaj potrjen talent je moral 
po vojakih spet dati prednost 
bolj zemeljskim zadevam : delu 
oziroma zaposlitvi, družini, grad
nji doma. Hči je kazala velik ta
lent za plavanje. Prav razvoju 
njenega talenta sta mama in oče 
Kavčičeva posvetila najlepša le
ta. Deklič je uspešno plaval dol
gih dvanajst let. V družini Kavči
čevih imajo državno in republi
ško prvakinjo v plavanju, številna 
domača in tuja priznanja za pla
valne rezultate.

Pri osemnajstih se je dekle 
poslovilo od plavanja. Družinske 
sobote, nedelje, prazniki, nekoč

polne športa, so postale puste in 
prazne. Šele zdaj se je Stane za
čel resno ukvarjati s športom, 
saj brez njega ni šlo več. Šport 
je postal del njega samega.

Skoraj deset let starejši prija
telj je razkazoval tekmovalno ko
lo. Stane pravi, da je takrat tako
le tuhtal ”če zanj začetek ni pre
pozen, zakaj ne bi poiskusil tudi 
sam?” Malo cenejše športno ko
lo je bilo za začetek dovolj. Toli
ko, da se je poiskusil ali bo šlo. 
Pridružil se je vaškim pobom, ki 
so se nekajkrat na teden podili 
po Barju, tja do Horjula. Kar šlo 
je. Usodno pa je bilo srečanje s 
kolesarji maratona Franja.

Pri prijatelju so pokrivali stre
ho, ko se je mimo pripeljala kolo
na kolesarjev prvega maratona 
Franja. Takrat je sklenil, da bo na 
drugem že zraven.

Že nekaj mesecev pred dirko 
je začel samostojen trening. Na 
eni od teh svojih priprav je nale
tel na skupino kolesarjev, vetera
nov Kolesarskega društva Gro
suplje. Po 50 kilometrih skupne 
vožnje so ga novi znanci povabili 
medse. Stanetovo kolo se od le

ta 1982 vrti vsak dan, če le ni vre
me preslabo. Pozimi pa si nabira 
moči s smučanjem. Alpske smu
či so v zadnjih dveh letih zame
njale tekaške.

Redno treniranje je postalo 
opazno tudi v Stanetovem poču
tju. Je močan in zdrav kot dren.
Kot da se je proces staranja 
ustavil. Prigarana moč se pozna 
tudi v vse boljših uvrstitvah. V 
veteranski kategoriji (od 45 do 
50 let) se je letos udeležil čez 
tridset tekmovanj in za njim je 
ena najbolj uspešnih kolesarskih 
sezon. Dvajset odličnih uvrstitev
je dosegel letos : .devet zmag, 6
drugih in 5 tretjih mest v svoji ka- | 
tegoriji. Med njimi tretjič zapo
red medaljo na kolesarskem 
maratonu Franja, drugo mesto 
na državnem prvenstvu v cestni 
vožnji, zmago na republiškem 
prvenstvu v točkah in državno 
prvenstvo v ciklokrosu.’ To so 
rezultati nedeljskega in prazni
čnega garanja na cestah.
Stane vodi tudi športno rekreaci
jo v Zmajčkovem butiku. S sode
lavci sestavlja ekipo, ki je na 
Mercatoriadah med najboljšimi. 
Letos je bil Stane četrti v velesla
lomu, prvi v teku na smučeh, tre
tji v krosu in prvi med kolesarji.

Pogovor z njim je poln opti
mizma, dobre volje in življenjske 
energije. Ne spominjam se, da bi 
bil kdaj zadirčen ali pa sprt s so
delavci. "Veliko mi je pomagalo 
ljubeznjivo razumevanje moje ži
vljenjske družice. Brez njene po
moči bi bilo vse garanje veliko 
manj uspešno,” pravi Stane in 
doda, da se športnih aktivnosti 
ne bo odrekel tudi v letih, ki pri
hajajo. Moči in zdravja je v njem 
dovolj.

Po pogovoru s Stanetom mi je 
ostal razmislek, ali je res že 
prepozno, da bi začeli zdravo 
živeti?
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RAZPIS 12. ZIMSKIH ŠPORTNIH IGER SOZD 
MERCATOR-KIT ROGLA, 4. MARCA 1989

Koordinacijski odbor za šport 
in rekreacijo SOZD MERCA
TOR-KIT, razpisuje tekmovanje 
v veleslalomu, smučarskem teku 
in sankanju na 12. Mercatoriadi, 
ki bo 4. marca na smučiščih RTC 
Rogla.

V VELESLALOMU IN SMU
ČARSKEM TEKU bomo tekmo
vali

: MOŠKI :
kategorija A : do 30 let (rojeni 

1959 in kasneje) 
kategorija B : od 31 let do 40 

let (rojeni 1949 do 1958) 
kategorija C : od 41 let do 50 

let (rojeni 1939 do 1948) 
kategorija D : nad 50 let (roje

ni 1938 in prej)
ŽENSKE :
kategorija A : do 30 let (rojene 

1959 in kasneje)

kategorija B : od 31 let do 40 
let (rojene 1949 do 1958)

kategorija C : rojene 1948 in 
prej

Dolžina proge za smučarski 
tek je :

MOŠKI A, B in C - 5 do 6 km
ŽENSKE A, B in C ter moški D 

— 2,5 do 3 km.
SANKANJE
Tekmovanje v sankanju nima 

samo tekmovalni, temveč tudi 
družabni namen. Proga ne bo 
zahtevna in bo kratka tako, da 
bo lahko vsak preiskusil svoje 
znanje in spretnost.

V sankanju bomo tekmovali v 
treh različnih kategorijah:

I. MOŠKI posamezno
II. ŽENSKE posamezno
III. MEŠANE DVOJICE

Tekmovanje bo organizirano 
samo v navedenih kategorijah 
brez ekipnih uvrstitev in ne bo 
štelo v ekipni vrstni red.

Nekaj določil iz pravilnika
— Pravico sodelovanja na 

zimskih športnih igrah imajo de
lavci, združeni kmetje, in upoko
jeni delavci SOZD MERCA
TOR-KIT, ki se prijavijo pravo
časno v skladu z vsakoletnim 
razpisom in roki športnih iger.

— Pravico sodelovanja doka
zujejo OZD s poimenskim sezna
mom tekmovalcev ob prijavi, na 
tekmovanju pa vsak tekmovalec 
dokazuje pripadnost OZD z 
osebno izkaznico in potrjeno 
zdravstveno izkaznico. Vse to je 
dolžan pokazati pomočniku star- 
terja na startu posamezne disci
pline.

- Tekmovalci opravijo za raz
vrstitev samo eno vožnjo oz......

— Za prva tri mesta v staro
stni kategoriji se podeljujejo me
dalje.

- Tekmovanje je organizirano 
tudi ekipno, posebej za moške in 
ženske ekipe.

- Za uvrstitev ekipe se šteje
jo točke iz posamičnega teko- 
movanja v vsaki kategoriji, ki se 
dodeljujejo po FIS sistemu.

Mercator — Embine nagrade za 
veliko novoletno križanko 
prejmejo:

1. nagrado : MARIJA GODEŠA, Unec 92, 61381 Rakek
2. nagrado : DRUŽINA BLAŽEK, Študentski center, Blok 1, 

61000 Ljubljana, Cesta 27. aprila 31
3. nagrado : OLGA MATEJKA, 61330 Kočevje, Tesarska 3c
4. nagrado : FRIDA ŠKODLAR, 61000 Ljubljana, Krimska 9
5. nagrado : LEOPOLD FLIS, 61230 Domžale, Prešernova 

34.
Nagrajencem iskreno čestitamo. Nagrade jim bomo posla

li po pošti.
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Prijave:
SOZD MERCATOR-KIT za 

KORŠ, Titova 137, 61113 Lju
bljana, do vključno 21. februarja 
1989.

Opozarjamo, da bomo upošte
vali samo pravočasno prispele 
prijave na določtenih obrazcih.

(Obrazce za razpis so prejeli le 
sedeži DO in KZ, zato prosimo, 
da se TOZD in TOK obračajo na 
svoje DO in KZ).

Glede avtobusnih prevozov na 
orizorišče tekmovanja, se obrni
te na MERCATOR-TURIST, Lju
bljana, Titova 137 - podhod, tel. 
(061) 327-919 ali 372-950.

IZ CONTALOVE 
KONSIGNACIJE

KKRCHER

Informacije: M-Mednafodha trgovina, TOZD Con- 
tai-Stekio, Ljubljana, Titova 137, tel.: (061) 371- 
235, 371-537, h. c. 371-282, int. 661.
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NA ROB SPREMEMBAM
K pisanju me je spodbudil praznični intervju, namenjen 

organizacijskim spremembam v družbi in v naši organizaciji.

Moje osebno mnenje ob vseh 
dogajanjih je, da gre spet in 
v večini primerov le za norma
tivne spremembe ne pa za pra
ve, vsebinske, ekonomske. Na 
enak način kot smo pred deseti
mi leti s pravo ihto ustanavljali 
tozde, danes ustanavljamo po
djetja, pričakujoč, da nam bo 
statusna oblika prinesla boljši 
dohodek, večje osebne dohod
ke, investicije, itd. (se opraviču
jem, ker uporabljam le stare ter
mine).

Moti me tudi, da nismo izdela
li (niti poizkušali nismo) izdelati 
kvantificirane analize doseda

njega oeia, ampaK smu 4d oce
no delo v SOZD uporabili anke
to, ki je verbalna in se lahko 
interpretira tako, kot ustreza ti
stemu, ki razlaga rezultate. Se
veda pa ne bi smeli analizirati 
SOZD kot celote, ampak njego
ve posamezne dele in jih pri
merjati na podlagi velativnih ka
zalcev s podobnimi ali enakimi 
organizaciji v svoji dejavnosti 
ter tako analizirati napredek ali 
nazadovanje.

Velik fetiš je beseda kapital, 
meni osebno so ljubši izrazi 
sredstva in naložbe (ta dva izra
za uporabljajo tudi v kapitaliz

mu). Kapital je v bistvu oznaka 
za odnos med tistim, ki sredstva 
ima in med tistim, ki jih nima. To 
vprašanje odnosa v naši družbi 
ni rešeno in očitno tudi z novimi 
predpisi še ne bo, najmanj pa 
z nekimi oblikami, ki so stare 
več kot 100 let.

Znanka, sposobna finančnica 
v uspešni OZD v Sloveniji, se mi 
je potolažila: »Uspešni smo bili 
kot podjetje prej, uspešni smo 
bili kot TOZD v DO, saj smo iz
koristili ZZD tako, da smo se 
organizirali samo po ekonom
skih kriterijih in uspešni smo 
navkljub vsem predpisom, ki se 
kot ciklon zgrinjajo nad nas. Če
mu potem spreminjamo vse, ne 
pa samo tisto, kar nam je v stari

zakonodaji škodovalo oziroma 
omogočalo slabim gospodar
jem, da so se dobro imeli.«

Večina me bo ožigosala, da 
sem konservativec, ki bi mu bilo 
takoj potrebno izprašati vest. 
Vendar sem se ob letnem planu 
1989, kljub pohvali, da je dober, 
globoko zamislila. V uvodu je 
napisana tolikšna množica po
slovnih ciljev, da se ne prebiješ.

Če smo tržno usmerjeni, bi 
moral biti ta cilj en sam in pre
prost - večji dobiček. Plan in
vesticij sem ocenjevala prav 
z vidika tega cilja in z vidika 
zagotavljanja delovnih mest. 
Mislim, da so v planu investicij 
stvari, za katere verjamem, da 
so silno pomembne za posa
mezno OZD, v plan strateških 
investicij, pa verjetno ne sodijo 
(popravilo strehe). Tudi financi
ranje sozdovih investicij bi mo
rala končno preiti na druge, trž

ne oblike (proračunsko naj bi se 
financirali le statusni simboli 
sozda).

Vse tiste OZD, ki so ^reorga
nizacijo pred desetimi leti malo 
počakale in se (malo ali skoraj 
nič) reorganizirale, tudi sedaj 
počnejo nekaj podobnega. Skr
bijo za svoj položaj na trgu, ka
kovost izdelkov in poslovanja, 
statusne spremembe jih pa ne 
ganejo dosti.

Predlagam, da tudi mi damo 
pri svojem delu prednost tržno- 
sti, skrbi za potrošnika in kako
vosti izdelkov in storitev, pa bo 
dobiček ali dohodek (kar bomo 
pač v bilanci izkazovali) večji 
oziroma tolikšen, da bomo vsi 
zadovoljni, tale konec zveni 
spet kot poceni politična agita
cija, ampak prej ali slej mimo 
tega ne bo mogoče.

Alenka Srdič

Stanislav Klemenčič-Saražin

Slovo od dogovorne ekonomije
Mnogo se vas je že podrobneje seznanilo z določbami Zakona o 

podjetjih, ki je prva faza poslavljanja od dogovorne ekonomije In 
eden od pravnih temeljev za preusmeritev v tržno gospodarjenje. 
Največji zasuk je ta zakon storil s tem, da je ne glede na lastninsko 
naravo, podjetje opredelil kot ekonomsko in pravno samostojen 
gospodarski osebek, ki svojo dejavnost opravlja po načelih dobi- 
čkanosnostl.

Temeljnim organizacijam, 
ustanovljenih po določbah Zako
na o združenem delu, je v tej do
besedni obliki odzvonilo, čeprav 

! v neki obliki še vedno znotraj 
! podjetja obstojajo le da jim je 
! Zakon o podjetjih odvzel pravno 

in opravilno sposobnost. Tako se 
na nek način poslavljamo od de
set in več let trajajoče dogovor
ne ekonomije, s katero smo že- 

! leli hitreje razvijati posamezne, 
prostorsko nerazvite predele 
(Kosovo) in bražno povezana 
gospodarska področja (npr.že- 
leznice). Osnovni moto izvajanja 
te ekonomije in razvojne strate
gije, uveljavljene z Zakonom o 
združenem delu, je bil "vzemi 
tam, kjer je, daj tja, kjer ni”, 

j Praksa je pokazala, da se predeli 
• in gospodarstvo, ki je bilo dele

žno takega prerazporejanja niti 
niso več trudili, da bi racionalno 
gospodarili in tudi sami še kaj 
prigospodarili. Tako so še naprej 
zaostajali v idejah (inovativnosti), 
delovnih navadah in uspehih, saj 
so jih "injekcije” uspavale, name
sto spodbujale k lastni ustvarjal
nosti in samostojnosti. Nasprot
no pa so se prodornejši in spo
sobnejši gospodarji vedno bolj 
zapletali v mreže administrativnih

Glasilo delavcev in združenih kmetov sozd 
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Glasilo delavcev in združenih kme
tov sozd Mercator-KIT, n. sub. o., 
Ljubljana, Titova 137. Izdaja Center 
za obveščanje SOZD Mercator-KIT. 
Uredništvo: Titova 137, 61113 Ljub
ljana. Tel. 373-047.
Ureja uredniški odbor: Kristina An
tolič, Marko Glažar, Jože Kirm, Su
zana Modrijan, Sergej Paternost, 
Alenka Por, Marjeta Potočnik, Lju
ba Sukovič In Miro Vaupotič. 
Glavna in odgovorna urednica: 
Vesna Bleiweis.
Novinar: Andrej Dvoršak.
Vse fotografije - nepodpisane 
- Andrej Dvoršak.
Tehnični urednik: Matjaž Marinček. 
Tiska ČGP Delo Ljubljana.
Glasilo prejemajo delavci, združeni 
kmetje, učenci in upokojenci sozda 
Mercator-KIT. Izhaja zadnji petek 
v mesecu. Naklada 20.000 izvodov. 
Po mnenju pristojnega republiške
ga organa je glasilo oproščeno te
meljnega davka od prometa proiz
vodov.

predpisov, s katerimi je bilo 
predpisano praktično vse, kaj se 
sme in česa se ne sme. Tržno in 
ekonomsko so bili popolnoma 
odvisni in vpeti v predpise - od 
nastajanja gospodarskih enot, 
do gospodarjenja znotraj izdela
nega poslovnega procesa.

Instrument za prerazporejanje 
dohodka so bili različni samou
pravni sporazumi, ki niso bili nič 
drugega kot prepisi različnih za
konov, bore malo pa so imeli ti
ste potrebne in nujne ekonom
sko-finančne vsebine. Tudi 
združevanje gospodarskih oseb
kov v višje oblike organiziranosti 
(sozde, poslovne skupnosti), ni 
bilo dosti drugačno. Temeljna je 
bila le sklenitev ustreznega sa- 
mouporavnega sporazuma o 
združitvi, ker smo v načelu spre
jeli vse, kar se nam je zdelo 
sprejemljivo z vidika racionalno
sti poslovnega sistema. V praksi 
pa se je največkrat pokazalo, da 
so take višje oblike združevanja 
le "marela”, saj so se članice 
združbe še vedno lahko obnaša
le tako, kot jim je v glavnem vele
valo politično okolje.

Le redki višje organizirani po
slovni sistemi (sozdi) so v taki 
klimi uspeli uveljaviti svoj del 
skupnih nalog in poslovnih funk
cij skupnega pomena. Najpogo
steje je bil to skupen nastop na 
zunanjih trgih in na domačem 

'(komerciala - ali samo nabava, 
ali samo prodaja) in skupna fi
nančna funkcija. Skupnih strate
ško-razvojnih planov ne kaže 
omenjati, ker je razultatov na 
tem področju bore malo.

Nekoliko daljši uvod ni name
njen razmišljanju o doseženem v 
Mercatorju, pač pa je potreben 
za celovitejši prikaz in razumeva
nje nalog, ki nas čakajo ob so
očanju s tržno ekonomijo.

Kako razumeti gospodarjenje 
In skupne funkcije v tržnih po
gojih Zakon o podjetjih do
loča več oblik združevanja pod
jetij - od združenega, do se
stavljenega. V sestavljeno pod
jetje se lahko združujejo vse vr
ste podjetij, ki jih opredeljuje 
Zakon o podjetjih.

Nimam namena razglabljati o 
prihodnji organizacijski obliki 
Mercatorja, toda glede na raz
nolikost dejavnosti in branžnih 
pripadnosti in glede na zakon
ske možnosti, bi bila oblika se
stavljenega podjetja sprejemlji
va in primerna. V taki združbi bi 
se dalo ustrezno interdiscipli

narno organizirati samostojne 
poslovne subjekte in nekaj klju
čnih funkcij preneseti na sesta
vljeno podjetje. Tako bi lahko 
učinkvito izkoristili vse predno
sti dosedanjega poslovnega 
ugleda velike firme, z dobro 
skupno tržno strategijo pa 
ustvarjali pogoje za razvoj in 
krepitev ekonomske trdnosti 
sestavljenega podjetja kot ce
lote.

Pri ocenjevanju dosedanjega 
skupnega življenja in razultatov, 
predvsem na finančnem in ko
mercialnem področju, dobrih 
rezultatov ne moremo spregle
dati. Prav zaradi tega bi morali 
ti dve funkciji tudi v prihodnje 
oblikovati kot skupni in jima pri
družiti dolgoročno razvojno 
funkcijo vseh dejavnosti, zdru
ženih v sestavljeno podjetje. V 
nadaljevanju navajam argumen
te zaradi katerih menim, da bi 
se morala komercialna funkcija 
združevati in opravljati na ravni 
sestavljenega podjetja, seveda 
pa se pri tem od sedanje naba
vne funkcije preoblikovati v ce
lovito trženje. S tujko temu pra
vimo marketing.

Sam izraz trženje zajema ne
primerno širši delokrog, pristoj
nosti, naloge In obveznosti, kot 
Jih ima dosedanji sektor za bla
govni promet. To torej pomeni 
ustrezno preoblikovanje od sa
mo nabave tudi na področje 
prodaje, raziskav, trga .in s tem 
vplivnosti na razvoj izdelkov, 
ekonomsko propagando, po
speševanje prodaje. Marketing

je torej tipičen podsistem, s Ka
terim se dosegajo in uresniču
jejo cilji poslovnega sistema.

Sicer pa z marketingom - tr
ženjem, razumemo tržni kon
cept poslovanja celotnega po
slovnega sistema sestavljene
ga podjetja in vsake njegove 
članice, ki svoje poslovne pro
cese dosledno organizirajo in 
prilagodijo pogojem na trgu ter 
temu primerno kreirajo poslo
vno politiko poslovnega siste
ma kot celote. Tem spoznanjem 
primerno, bi kazalo na ravni se
stavljenega podjetja organizira
ti trženje za podjetja, združena 
v sestavljeno podjetje Merca
tor. Tako bi na najboljši način 
izkoristili dosedanje pozitivne 
izkušnje, poslovni ugled firme 
ter se lažje in hitreje prilagodili 
novim tržnim razmeram.

Kaj so tržni pogoji gospodar
jenja?

Tržni pogoji gospodarjenja, 
zadnje čase kakor čarobne be
sede, morajo biti izziv za vsako
gar in za vse. Presoji trga mora 
biti podvrženo vse, odpravljeni 
morajo biti dosedanji monopoli 
In privilegiji, če hočemo, da bo
do ti pogoji realno ovrednostili 
naše delo, uspehe in neuspehe. 
Prevečkrat se še srečujemo z 
mnenjem, da je za delovanje tr
ga dovolj, da se s trgom sooča 
le blago, ne pa tudi kapital, de
lovna sila, ideje in drugi dejav
niki, ki vplivajo na vsakodnevno 
delo in rezultate v poslovnih 
procesih.

Kaj je torej trg, in kdo na 
njem odreja pogoje - tržne po
goje? Trg ustvarjajo predvsem 
resnično ekonomsko in poslo
vno samostojni subjekti. Zato je 
odprava množice usmerjeval
nih, omejevalnih in prepovednih 
predpisov, nujna. Zakon o pod
jetjih je le majhna stopnička k 
temu. Za trg so značilne še na
slednje besede : ponudba, pov
praševanje, konkurenca. Pre
prosto je trg poligon, kjer se 
soočata ponudba (blaga, kapi
tala, delovne sile, idej,itd.) in 
povpraševanje po teh dobrinah. 
Po njih povprašuje potrošnik - 
Individualna fizična in družbeno 
pravna oseba. Povpraševanje ni
nič drugega kot potrošnikova 
želja, da z denarjem, s katerim 
razpolaga, izpolni svoje želje 
oziroma načrte. Toda te želje in 
zahteve je treba poznati in spo
znati, zato jih treba raziskovati, 
proučevati In jih stalno sprem
ljati. To je naloga raziskave tr
ga, ki mora biti v konceptu po
slovnega procesa. Temu se v 
prihodnje ne bomo mogli izo
gniti tudi v našem sestavljenem 
podjetju. Lahko se organizira 
na ravni sestavljenega podjetja 
ali pa posamično pri proizvajal
cih. Glede na naketere izkušnje 
pri prodaji in nabavi in na že 
vzpostavljen del informacijske
ga sistema, bi bilo smisleno del 
raziskav trga organizirati v or
ganizacijski enoti za trženje v 
sestavljenem podjetju.

Nadaljevanje prihodnjič.

M*d dogovorno In tržno ekonomijo. Med njimi pe...
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